
در  اقتصادی  امنیت  پلیس  اندازی  راه  از  قم  استان  انتظامی  فرمانده  جانشین 
استان خبر داد. سرهنگ بهادر اسماعیلی همزمان با هفته ناجا درگفت وگویی 
اظهارداشت: قم در شاهراه کشور قرار دارد و بخشی از قاچاق کشور از این مسیر 
صورت می گیرد، بنابراین پلیس امنیت اقتصادی یک ضرورت به شمار می رفت که 
در چند روز گذشته، این مهم محقق شد. وی همچنین از راه اندازی یگان تکاوری در 
استان خبر داد و افزود : این یگان برای کنترل کویر قم و اراذل و اوباش تشکیل شده 

است.  جانشین فرمانده انتظامی استان قم به برخی موفقیت های این نیرو در یک

جانشین فرمانده انتظامی استان قم  خبرداد:

راه اندازی پلیس امنیت اقتصادی
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روزنامه

 استاندار قم گفت: سلامت مردم خط قرمز مسئولان قم در هر 
تصمیم مرتبط با کروناست و هیچ مساله دیگری نمی تواند سلامتی 
سرمست  بهرام  بیاندازد.  خطر  به  ها  گیری  تصمیم  در  را  مردم 
کرامت  سالن  در  بحران  مدیریت  ستاد  جلسه  در  چهارشنبه  روز 
استانداری افزود: الزاماتی که برای رعایت پروتکل های بهداشتی در 
حرم مطهر حضرت معصومه)س( و مسجد مقدس جمکران انجام 
شود باید طی جلسات آینده به صورت دقیق مشخص گردد. وی ابراز 

داشت: هیچ فردی بدون ماسک نباید وارد حرم مطهر و مسجد

وزیر بهداشت گفت: مردم را نباید هراسناک و وحشت زده کنیم؛ 
مصاحبه نکنید که »تخت خالی نداریم«، اینگونه نیست، مردم 
نباید در هیچ کجای کشور هراس نبود تخت داشته باشند. دکتر 
سعید نمکی روز چهارشنبه در نشست با اعضای هیأت رییسه 
دانشگاه علوم پزشکی ارومیه در ستاد این دانشگاه  اظهارداشت: 
در هیچ کجای کشور نباید بگوییم که تخت خالی برای بیماران 
نداریم. خوشبختانه در تمام کشور کادر بهداشتی و درمانی برغم 

همه مشکلات مثل کوه ایستاده اند و دارند تخت خاص بیماران

استاندار قم: 

سلامت مردم خط قرمز تصمیمات 
کرونایی است

وزیر بهداشت تاکید کرد:

تخت خالی داریم، مردم را 
مأیوس نکنید
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 فرمانده انتظامی استان قم  خبرداد:

کلاهبرداری 5 میلیاردی 2 وکیل قلابی 
فرمانده انتظامی استان قم از دستگیری 2 وکیل قلابی زن در قم خبر داد و گفت: این 
افراد از خانواده فردی که در محاکم قضائی محکوم شده بود در قبال کمک به آزادی وی، 
5 میلیارد ریال کلاهبرداری کرده بودند.   سردار سید محمود میرفیضی اظهارداشت: در 
پی شکایت 2 نفر در پلیس آگاهی استان مبنی بر اینکه از سوی 2 وکیل قلابی زن مورد 
کلاهبرداری قرار گرفته اند، موضوع در دستور کار کارآگاهان پلیس آگاهی استان قم قرار 
گرفت. وی گفت: شاکیان اذعان کردند افراد مذکور در قبال کمک به آزادی فرزندشان 
که در محاکم قضائی محکوم شده است، 5میلیارد ریال دریافت که پس از مدتی متوجه 
کلاهبرداری شده اند. فرمانده انتظامی استان قم اضافه کرد: در ادامه با انجام اقدامات 
پلیسی منزل متهمان شناسایی و با هماهنگی مقام قضائی استان دستگیر شدند. سردار 
میرفیضی افزود: افراد مذکور طی تحقیقات کارآگاهان به جرم خود اعتراف و در نهایت به 
همراه پرونده تشکیل شده برای انجام مراحل قانونی تحویل مرجع قضائی استان شدند.

انهدام باند سارقان منزل و کشف 27 فقره سرقت 
فرمانده انتظامی استان قم  همچنین از انهدام باند سارقان منزل در قم خبر داد و گفت: 
متهمان به 27 فقره سرقت اعتراف کردند.   سردار میرفیضی اظهارداشت: در پي وقوع 
چندین فقره سرقت منزل در قم، بلافاصله موضوع در دستور کار مأموران پلیس آگاهي 
استان قرار گرفت و با انجام اقدامات پلیسي متهم اصلي دستگیر شد. فرمانده انتظامی 
استان قم گفت: با انجام تحقیقات از نامبرده، وي به همدستي یک تن دیگر و 27 فقره 
سرقت اعتراف که در ادامه با انجام اقدامات پلیسي مخفیگاه متهمان شناسایي و در 
عملیات غافلگیرانه دستگیر شدند. سردار میرفیضی با اشاره به دستگیري 3 نفر مالخر، 
گفت: سرانجام متهمان به همراه پرونده تشکیل شده براي انجام مراحل قانوني تحویل 
مرجع قضائي استان شدند. فرمانده انتظامی استان قم در خاتمه از شهروندان خواست، 
ضمن رعایت هشدارهای پلیسی در صورت مشاهده تردد افراد مشکوک و ناشناس در 

مناطق مسکونی، سریعاً با شماره 110 تماس و موضوع را به پلیس اطلاع دهند.

جانشین فرمانده انتظامی استان قم خبرداد:

انهدام باند سارقان گوشی تلفن همراه 
 جانشین فرمانده انتظامی استان قم از انهدام باند سارقان گوشی تلفن همراه در قم و 
کشف 17 فقره سرقت در این رابطه خبر داد.   سرهنگ بهادر اسماعیلی اظهار داشت: 
در پی دریافت چندین فقره شکایت مردمی مبنی بر سرقت گوشی تلفن همراه به صورت 
قاپ زنی با تهدید سلاح سرد، موضوع در دستور کار تیمی مجرب از کاراگاهان پلیس 
آگاهی استان قرار گرفت. وی افزود: در این رابطه با انجام اقدامات پلیسی و پی گیری 
شبانه روزی کارآگاهان، 6 سارق زورگیر و سابقه دار شناسایی و دستگیر شدند. جانشین 
فرمانده انتظامی استان قم گفت: متهمان 2 نفره سوار بر موتورسیکلت در سطح شهر 
تردد کرده و در محل های خلوت و مرفه نشین از عابران پیاده سرقت می کردند. سرهنگ 
اسماعیلی با بیان اینکه متهمان تاکنون به ارتکاب 17 فقره سرقت اعتراف کرده اند، 
افزود: 22 دستگاه انواع گوشی تلفن همراه، چندین عدد کیف دستی با محتوات 

داخل آن و تعدادی انواع سلاح سرد از آن ها کشف شد.
جانشین فرمانده انتظامی استان قم با تاکید بر اینکه پلیس در شناسایی و برخورد با 
مجرمان قاطعانه برخورد خواهد کرد، از شهروندانی که بدین شیوه مورد زورگیری قرار 

گرفته اند درخواست کرد شکایات خود را به پلیس آگاهی استان اعلام کنند.

آنچه اقتصاد ایران 
می خواهد

سال ۹۹ به نیمه راه رسید. در این دوره، فشارهای 
بین المللی و تحریم های سنگین آمریکا از یک طرف 

و فشار غیرمنتظره کرونا بر کسب وکارها و بنگاه های اقتصادی از طرف دیگر، 
کلکسیونی از مشکلات اجتماعی، اقتصادی و حتی سیاسی را برای کشور فراهم 

آورده است.
در حال حاضر تعطیلی یک به یک بنگاه های تولیدی و صنعتی و افول در 
مراودات تجاری و اقتصادی با جهان و حتی توقف کامل فروش نفت و بازنگشتن 
دلارهای نفتی به خزانه دولت، کشور را به مرز  چالشی ترین شرایط در ۴0 سال 

گذشته سوق داده است.
در بهار امسال رشد اقتصادی منفی 3.5 اعلام شد؛ همه این ها در شرایطی است 
که ما چندین سال است با رشد منفی مواجه هستیم؛ به طوری که از تابستان ۹7 
هزینه رشد مصرف نهایی نسبت به قیمت های ثابت به طور مداوم منفی بوده است. 

همین سبب شده تا افراد توان کمتری برای خرید کالا و خدمات پیدا کنند.
در اقتصاد ایران گردش کنترل تورم و سیاست موجود با استفاده از لنگر نرخ ارز 
رسمی بوده که ابزار ناکارآمدی است و برای مدت کوتاهی می توان از آن استفاده 
کرد؛ نه برای بلندمدت. سیاست تورمی و ابزار کنترل تورم همیشه نرخ ارز بوده 
است. شوک نرخ ارز به قیمت کالا و خدمات در ایران عددهای بسیار بالاتری 
نسبت به سایر کشورهای دنیا دارد؛ چراکه ارز با هدف تورم مورد سواستفاده قرار 
می گیرد. همین موضوع سبب می شود در دوره هایی که با جهش نرخ ارز مواجه 
هستیم، تورم کالاهایی که به نوعی به نرخ ارز وابسته اند، جهش شدید پیدا کند. 
کالاهای خوراکی برخلاف ظاهر، داخلی است و تجارت در آن مطرح باشد. در 
حالی که متاسفانه بسیار وابسته به قیمت های جهانی و نرخ ارز شده است و همه 

اینها به دلیل ساختار تولید کشور و روش های سیاست گذاری تورمی است.
از سوی دیگر، کرونا دو تاثیر بزرگ بر اقتصاد ایران داشت. یکی تعطیلی بنگاه ها 
به عنوان ماشین تولید ثروت و دیگری افزایش سطح بیکاری است و نتیجه هر دو، 
کاهش عرضه و تقاضا در اقتصاد بود. تقریبا تمام کشورهای جهان در این شرایط 
کرونایی برای آنکه بتوانند در حوزه سیاست گذاری نوعی اجماع ایجاد کنند، به 
دنبال اصلاح قانون بودجه رفتند. همه این کشورها در مجالس خود بودجه را 
اصلاح کردند تا بتوانند هم منابع جدیدی را برای حمایت اجتماعی و نجات 
بنگاه ها تامین کنند و هم منابع بیشتری را برای هزینه های سلامت تامین کنند. 
خیلی از کشورها برای این که بتوانند نظام بنگاه داری خود را مدیریت کنند، چیزی 
معادل 20 درصد بودجه ناخالص داخلی را از طریق بانک هایشان وارد کمک به 
بنگاه ها کردند. در کل آنچه در هشت ماه گذشته در کشورمان اتفاق افتاد، نشان 
داد که در حوزه سیاست های اقتصادی کلان چه در موضع حمایت از بنگاه داری و 
چه در بحث حمایت از خانوارهای جامعه ایران، تصمیم های درست و روشنی اتخاذ 
نشده است. باید قبول کنیم که اقتصاد ایران بر اثر کرونا و تعطیلی کسب وکارها به 
ویژه در بازار خدمات که حدود 70 درصد اقتصاد را به خودش اختصاص می دهد، 
نیاز به یک سیاست گذاری جدید دارد. این سیاست گذاری جدید باید از یک طرف 

مبتنی بر تسهیل تجارت باشد؛ نه بستن معاملات مالی.
این در حالی است که متاسفانه زمانی که کشور نیاز به سیاست های تسهیل 
گر برای صنعت و تجارت دارد، سد محکمی جلوی آن گذاشته می شود و زمانی 
که کشور نیاز به مدلی برای تامین کسری غیر تورمی بودجه دارد، تصمیم گیری 
در این باره به محاق می رود. ما به یک تجدیدنظر کلی در سیاست گذاری کلان 
اقتصاد کشور برای حمایت از نظام تولید و خانواده ها نیاز داریم. شرایط کنونی 
زمانی مناسب برای بازنگری سیاست های کلی اقتصاد کشور است، اما اگر این 
بازبینی رخ ندهد و دولت برای تامین کسری بودجه و برای حمایت از بازار سهام 
به همان شیوه ای که تاکنون داشته عمل کند و در حوزه تجارت خارجی سیاست 
ارزی، سیاست های حمایتی، قوانین بیمه ای و مالیاتی، تعرفه های گمرکی و... به 
همین راهی که تاکنون رفته، برود در همین 6 ماه پیش رو دچار مشکلات بزرگ تری 
خواهیم شد که دامنه آن صرفا در حوزه اقتصاد نخواهد ماند و به دیگر حوزه ها 

سرایت خواهد کرد.
* تحلیلگر اقتصادی

مجید سلیمی بروجنی*

 باوجود این که مسئولان از بسته شدن پرونده مسکن مهر در 
قم سخن می گویند، اما هنوز چندین واحد مسکونی این طرح 
به دلایل مختلف تحویل متقاضیان نشده و مشکلات ساکنان 

این محدوده استان همچنان به قوت خود باقی است.  مسکن 
مهر از طرح های ابداعی دولت نهم بود که با وعده ساخت ۴۳ 
هزار واحد آپارتمان در استان قم آغاز شد، ولی به دلایل مختلف

مدیرکل غله استان قم:

گندم و آرد مورد نیاز قم به صورت کامل تامین است
معاون فرهنگی مسجد مقدس جمکران خبر داد

اجرای برنامه های نهم ربیع 
الاول با محوریت فضای مجازی

مردم همچنان از نبود زیرساخت ها گلایه دارند

پرونده مسکن مهر بسته 
مشکلات همچنان باز
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پایان عملیات بزرگ رفع حادثه خط لوله اصلی آبرسانی ؛

آب مناطق  رینگ غربی قم وصل شد

 

معاون هماهنگی امور زائران استانداری قم با اشاره به مطالبه مردمی نسبت به 
بازگشایی حرم مطهر گفت: امکان اجرای فاصله گذاری اجتماعی در حرم مطهر 
باوجود چند هزار خادم این مکان مقدس وجود دارد. یونس عالی پور روز چهارشنبه 
در جلسه ستاد مدیریت بحران قم اظهارداشت :: با همکاری مرکز بهداشت قم و 
نظر مساعد دانشگاه علوم پزشکی امکان بازگشایی مجدد شبستان امام راحل حرم 
مطهر و همچنین مسجد مقدس جمکران فراهم است. مدیر معارف قرآن و عترت 

حرم حضرت معصومه)س( هم نیز دراین جلسه خاطرنشان کرد: مسئولان مرکز

معاون هماهنگی امور زائران استانداری قم خبرداد

شبستان های حرم مطهر در آستانه بازگشایی
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رییس دانشگاه علوم پزشکی قم:
محدودیت های کرونایی
 باید تداوم داشته باشد

نباید با بروزسیر نزولی ابتلا مسائل عادی پنداشته شود 
نظارت بررعایت پروتکل های بهداشتی تشدید می شود

استفاده از ماسک در قم وضعیت مطلوبی ندارد

از اجرای مراسم  معاون فرهنگی مسجد مقدس جمکران 
و برنامه های نهم ربیع الاول سالروز آغاز امامت حضرت ولی 
عصر)عجل الله تعالی فرجه( با محوریت رسانه ملی و فضای 

مجازی و بدون حضور زائران خبر داد. حجت الاسلام یاسین 
حسین آبادی با اشاره به اینکه مسجد مقدس جمکران همه 

ساله به مناسبت یوم الله نهم ربیع الاول، میزبان و مجری

همکار گرامی 
جناب آقای محمدجعفرعابدی 

درگذشت مادرگرامیتان را به شما و خانواده 
محترم تسلیت عرض نموده برای آن عزیز سفر 
کرده از درگاه ایزدمنان غفران الهی  و برای سایر 
بازماندگان صبر جمیل و اجر جزیل خواستاریم.
 حسین عبداللهی ،روح اله کرمانی،علی اصغری

آگهی تغییرات 
آگهی تغییرات شرکت اکسیر پیکر چالاک با مسئولیت محدود به شماره 
ثبت 13837 و شناسه ملی 14005426735 به استناد صورتجلسه مجمع 
عمومی عادی بطور فوق العاده مورخ 30/04/1399 تصمیمات ذیل اتخاذ 
شد : آقایان میلاد اکبری مقدم بشماره ملی1590065719 به سمت رئیس 
هیئت مدیره دارنده 500.000 ریال سهم الشرکه ، محمد براتی به شماره 
ملی 1520130333 به سمت نائب رئیس هیئت مدیره و مدیرعامل دارنده 
500.000 ریال سهم الشرکه برای مدت نامحدود انتخاب شدند. کلیه اوراق 
و اسناد بهادار و تعهد آور شرکت از قبیل چک برات سفته و قراردادها و عقود 
اسلامی با امضاء مدیرعامل و رئیس هیئت مدیره متفقاً و همراه با مهر شرکت 
معتبر می باشد. اداره کل ثبت اسناد و املاک استان قم اداره ثبت شرکت ها و 

موسسات غیرتجاری قم )1020240(
-------------------------------------

آگهی تغییرات
با مسئولیت  آگهی تغییرات شرکت تحلیل گران شبکه گستر پارسه 
به   10861007105 ملی  شناسه  و   5940 ثبت  شماره  به  محدود 
مورخ 27/08/1398  العاده  فوق  عمومی  مجمع  صورتجلسه  استناد 
تصمیمات ذیل اتخاذ شد : آقای امیر علی فدائی حسینی بشماره ملی 
0375368817 با پرداخت 100.000 ریال به صندوق شرکت در زمره 
شرکاء شرکت قرار گرفت. در نتیجه سرمایه شرکت از مبلغ 10.000.000 
در  مربوطه  وماده  یافت  افزایش  ریال   10.100.000 مبلغ  به  ریال 
اساسنامه بشرح فوق اصلاح گردید در نتیجه سهم الشرکه هر یک از شرکاء 
پس از افزایش سرمایه عبارتست از :امیر علی فدائی حسینی بشماره 
ایمان   ، الشرکه  سهم  ریال   100.000 دارنده   0375368817 ملی 
علی نژاد به شماره ملی 2800439513 دارنده 100.000 ریال سهم 
الشرکه ، مجتبی فدائی حسینی به شماره ملی4430728151 دارنده 
9.900.000 ریال سهم الشرکه اداره کل ثبت اسناد و املاک استان قم 

اداره ثبت شرکت ها و موسسات غیرتجاری قم )1020243(

آگهی تغییرات 
آگهی تغییرات شرکت روغن تجارت الوان شیمی سلفچگان با مسئولیت 

محدود به شماره ثبت 15866 و شناسه ملی 14007825327 به استناد 
تصمیمات   16/09/1398 مورخ  العاده  فوق  عمومی  مجمع  صورتجلسه 
ذیل اتخاذ شد : مرکز اصلی شرکت از محل قبلی به آدرس جدید : استان 
کوچه 19   ، باجک  محله  قم،  شهر   ، مرکزی  بخش   ، قم  شهرستان   ، قم 
کد  دوم  طبقه   ،  1094 پلاک   ، 19دی  خیابان   ،  ]6 ]حکمت   80 دی 
پستی3713686131 تغییر یافت و ماده مربوطه در اساسنامه بشرح فوق 
اصلاح گردید. اداره کل ثبت اسناد و املاک استان قم اداره ثبت شرکت ها و 

موسسات غیرتجاری قم )1020364(
-------------------------------------

آگهی تغییرات
آگهی تغییرات شرکت راه کاران قرن سهامی خاص به شماره ثبت 5948 
و شناسه ملی 10861007181 به استناد صورتجلسه هیئت مدیره مورخ 
05/07/1399 تصمیمات ذیل اتخاذ شد : بند 13 ماده 40 اساسنامه به 
شرح ذیل به مدیرعامل تفویض گردید: اقامه هر گونه دعوی و دفاع از هر گونه 
دعوی یا تسلیم به دعوی یا انصراف از آن اعم از حقوقی و کیفری با داشتن تمام 
اختیارات مراجعه به امر دادرسی از حق پژوهش، فرجام، مصالحه، تعیین وکیل، 
سازش، ادعای جعل نسبت به سند طرف و استرداد سند، تعیین داور با یا بدون 
اختیار صلح و بطور کلی استفاده از کلیه حقوق و اجرای کلیه تکالیف ناشیه از 
قانون داوری.تعیین وکیل برای دادرسی و غیره با یا بدون حق توکیل و وکیل در 
توکیل و لو کراراً، تعیین کارشناس اقرار ، خواه در ماهیت دعوی و خواه به امری 
که کاملًا قاطع دعوی باشد، دعوی خسارت، استرداد دعوی، جلب شخص 
ثالث ، اقدام به دعوای متقابل و دفاع از آن، تأمین مدعی به، تقاضای توقیف 
اشخاص و اموال از دادگاهها، ، اعطای مهلت برای پرداخت مطالبات شرکت، 
درخواست صدور برگ اجرائی و تعقیب اجرائی و اخذ محکوم به چه در دادگاه و 
چه در ادارات و دوایر ثبت اسناد . اداره کل ثبت اسناد و املاک استان قم اداره 

ثبت شرکت ها و موسسات غیرتجاری قم )1027094(

بموجب ماده 12 قانون ثبت و ماده 59 اصلاحی آئین نامه مربوطه املاکی که در سه ماهه دوم سال 99 تقاضای ثبت آنها 
پذیرفته شده و شماره هایی که از قلم افتاده و در وقت مقرر آگهی نشده است و هر آنچه طبق آرای هیئت نظارت و دستور 

اداری آگهی نوبتی آنها باید تجدید شود بشرح ذیل آگهی میشود:
الف: املاکی که تقاضای ثبت آنها پذیرفته شده و شماره هایی که از قلم افتاده و در وقت مقرر آگهی نشده و مدت اعتراض 

آنها از تاریخ اولین نوبت این آگهی بمدت 90 روز می باشد:
1-پلاک 1472 فرعی از 6 فرعی از 55 اصلی، آقای محمد بهنیا فرزند قنبر، ششدانگ یک قطعه زمین که در آن احداث 

بنا شده بمساحت 135/95 مترمربع واقع در جعفریه، حوزه ثبتی بخش جعفرآباد
2-پلاک 1473 فرعی از 6 فرعی از 55 اصلی، آقای قنبر بهنیا فرزند چراغ، ششدانگ یک قطعه زمین که در آن احداث بنا 

شده بمساحت 305/90 مترمربع واقع در جعفریه، حوزه ثبتی بخش جعفرآباد
3-پلاک 1482 فرعی از 19 فرعی از 55 اصلی، آقای درویش رضا شاهمرادی فرزند عباس، ششدانگ یک قطعه زمین که 

در آن احداث بنا شده بمساحت 205/6 مترمربع واقع در جعفریه، حوزه ثبتی بخش جعفرآباد
4-پلاک 1483 فرعی از 19 فرعی از 55 اصلی، خانم اعظم السادات موسوی فرزند سیدحسین، ششدانگ یک قطعه 

زمین که در آن احداث بنا شده بمساحت 119/45 مترمربع واقع در جعفریه، حوزه ثبتی بخش جعفرآباد
5-پلاک 1484 فرعی از 19 فرعی از 55 اصلی، آقای محمدرضا شاه مرادی فرزند فتحعلی، ششدانگ یک قطعه زمین که 

در آن احداث بنا شده بمساحت 302/35 مترمربع واقع در جعفریه، حوزه ثبتی بخش جعفرآباد
محمدرضا خدایاری – رئیس ثبت اسناد و املاک جعفریه
م الف :1025983

آگهی های نوبتی سه ماهه دوم سال 1399 شمسی – آبان ماه
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وزارت  نیازهای  تامین  برای  اختصاص150میلیون دلار  از  رییس جمهوری 

بهداشت خبرداد.
حجت الاسلام  والمسلمین حسن روحانی در جلسه هیات دولت با تبریک 
حلول ماه ربیع الاول با بیان اینکه امروز وزارت بهداشت و درمان در صف مقدم 
مبارزه با ویروس کرونا قرار دارد، اظهار داشت: من روز دوشنبه با وزیر بهداشت و 
معاونان و روسای دانشگاه های استان ها جلسه داشتم. روحیه و برنامه ریزی آنها 
کاملا برای من مشهود بود.  بحمدالله ما با روحیه کافی و کامل و البته با زحمات 
فراوان پزشکان و پرستاران، بهورزان و همه کادر درمانی، با این ویروس مبارزه 

می کنیم.
وی ادامه داد: همانطور که می بینید ما با یک موج بسیار وسیع و سختی روبرو 
شدیم و دنیا هم همین طور است. کشورهای مختلف جهان هم با موج جدیدی 
مواجه شدند، تعداد بیمار، بستری، تخت های آی سی یو، تعداد فوتی و همه اینها 
مشکلاتی است که برای مردم درست شده است.رییس جمهوری خاطرنشان 
کرد: دولت با همه توان در این زمینه و سایر ارکان کشور، نیروهای مسلح، صدا 
و سیما و قوای دیگر همه در کنار هم هستیم برای اینکه همدیگر را یاری و کمک 

کنیم و از سختی های مردم بکاهیم.
وی یادآور شد: در این مدت با وجود سختیهایی که در زمان تحریم داشتیم، 
همه نیازمندی ها و خریدهای مورد نیاز وزارت بهداشت و درمان  را انجام دادیم. 
به محض اینکه وزیر بهداشت به من نامه نوشت که ما برای بیش از 30 میلیون 
کیت جدید آزمایشگاهی نیاز به 150 میلیون دلار داریم، من همان لحظه موافقت 
کردم و دستور دادم و به وی گفتم که 150 میلیون دلار در اختیار شماست برای 
اینکه بتوانیم کیت های جدید بخریم و وارد کنیم تا در یک زمان خیلی کوتاه 
مشخص کنیم فردی که احتمال می دهیم مبتلا است، آیا تست وی مثبت است 

یا منفی و این کار انجام می گیرد.
اختصاص ۹ هزار میلیارد تومان برای کارانه پزشکان و پرستاران

روحانی گفت: هم سازمان برنامه و بودجه و هم بانک مرکزی یاری و کمک کردند 
با مشکلاتی که ما داشتیم و داریم، بحمدالله اکثر نیازمندی ها توسط شرکت های 
دانش بنیان ساخته و در اختیار مردم قرار داده می شود. امروز 22 میلیون ماسک 
تولید و در اختیار مردم قرار می گیرد. ماسک هایی که مورد نیاز پرستاران است و 

ونتیلاتورهایی که مورد نیاز است،  در داخل کشور تولید می شود.
رییس جمهوری با بیان اینکه بسیاری از نیازمندی ها و تجهیزاتی که امروز 
مورد نیاز ما است در داخل توسط متخصصین و دانشمندان تولید می شود، 
اظهار داشت: تقریبا یک سوم مقالات مهم و متنوع علمی راجع به کرونا توسط 
دانشمندان ایرانی در مجلات مهم علمی به چاپ رسیده و کار بسیار بزرگ و 

مهمی است.  
و  برنامه  سازمان  می کنند.  تلاش  بخش ها  همه  کرد:  خاطرنشان  روحانی 
بودجه علیرغم مشکلاتی که داشت در این ایام، ۹ هزار میلیارد تومان که 6 هزار 
میلیارد آن تا امروز پرداخت شده و 3 هزار میلیارد هم در هفته های آینده پرداخت 
می شود، برای کارانه پزشکان و پرستاران اختصاص داده شده است. مشخص 

است که همه پای کار هستند و تلاش می کنند.
هدف از جرایم کرونایی، پول گرفتن از مردم نیست

رییس جمهوری با تبریک هفته نیروی انتظامی و تشکر از زحمات نیروهای 
مسلح و نیروی انتظامی گفت: در مبارزه با کرونا همه پای کار آمده اند، نیروی 
انتظامی وظایف زیادی برای امنیت کشور، حفاظت از مرزها، مبارزه با مواد مخدر 
و جرایم سایبری به عهده دارد و به عنوان ضابط قوه قضاییه، وظایف سنگینی بر 
دوش دارد با این حال در مبارزه با کرونا انچه از آنها خواستیم در کنار دولت بودند 

وبسیار تلاش کردند.

روحانی تصریح کرد: جرایمی که برای تخلفات کرونایی مقرر شده است برای 
این است که مردم به خطر این بیماری بیشتر توجه کنند مقصود ما جریمه کردن 
و پول گرفتن از کسی نیست ما می خواهیم به مردم بگوییم از نظر نظام این مساله 

مهم است و همه باید همدیگر را یاری و کمک کنیم.
وی بیان کرد: به کمک و همکاری بیشتری برای مبارزه با کرونا نیازمند هستیم 
و مطمئن هستیم نیروی انتظامی، بسیج و همه پای کار هستند و ان شاءالله به 
یاری و کمک هم از این خطر و مشکل عبور خواهیم کرد و نیازمندی های جدید 

وزارت بهداشت را ما تامین خواهیم کرد.
 نباید به مسائل حاشیه ای وارد شویم 

روحانی با تاکید بر اینکه وظیفه خود را باید رفع مشکل مردم بدانیم، گفت: 
مردم با مشکلاتی مواجه هستند و از ما انتظار دارند. ما به عنوان دولت در میدان 
هستیم. ما باید ارز، ریال و کالا را تامین و خدمات را به مردم عرضه کنیم. همه 
فشارها بر دولت است. قوای دیگر باید ما را حمایت کنند که می کنند. درخواست 

می کنم هم افزایی ها بیشتر شود و وارد مسائل حاشیه ای نشویم.  
رئیس دولت دوازدهم با بیان اینکه گاهی پیش می آید فردی، حزبی، گروهی، 
جناحی یا رسانه ای حرفی می زند اما ما نباید به مسائل حاشیه ای وارد شویم، 
اظهار داشت: ما نماینده مردم هستیم. نماینده کس دیگری که نیستیم. مردم 
به پای صندوق ها آمدند و مردم رئیس جمهوری را انتخاب کردند. وزرا هم نماینده 
و منتخب بلافاصله مردم هستند، یعنی هم رئیس جمهوری آنها را انتخاب کرده و 

هم نمایندگان مجلس به آنها رای دادند.
دولت دست همکاری را به سوی همه قوا دراز کرده است

روحانی افزود: مردم می دانند ما در مشکل هستیم و شرایط ما عادی نیست. دو 
دست داریم؛ با یک دست با تحریم و با دست دیگر، با تحریم مقابله می کنیم. اگر 
یک حاشیه و جنجالی درست شود، ما نباید اعتنا کنیم بلکه باید از آن عبور کنیم.  
روحانی رمز پیروزی را وحدت، اتحاد و یکپارچگی برشمرد و تصریح کرد: با 
اختلاف و جدایی به جایی نمی رسیم. دولت بدون مجلس، دولت بدون قوه 
قضاییه، دولت بدون نیروهای مسلح، دولت بدون صدا و سیما، دولت بدون بخش 

خصوصی و دولت بدون مردم نمی تواند کاری را انجام دهد.  
رئیس جمهور با تاکید بر اینکه دولت هدایت رهبری، حمایت مردم و وحدت و 
اتحاد را می خواهد، خاطرنشان کرد: دولت دست همکاری را به سوی همه قوا 
دراز کرده است. روزهای سخت را پشت سر خواهیم گذاشت. تردید ندارم مردم 
در جنگ تحریم اقتصادی مانند هشت سال جنگ تحمیلی، پیروز میدان و این 

صحنه خواهد بود.

معاون فرهنگی مسجد مقدس جمکران خبر داد

اجرای برنامه های نهم ربیع الاول با 
محوریت فضای مجازی

معاون فرهنگی مسجد مقدس جمکران از اجرای مراسم و برنامه های نهم ربیع الاول 
سالروز آغاز امامت حضرت ولی عصر)عجل الله تعالی فرجه( با محوریت رسانه ملی و 

فضای مجازی و بدون حضور زائران خبر داد.
حجت الاسلام یاسین حسین آبادی با اشاره به اینکه مسجد مقدس جمکران همه 
ساله به مناسبت یوم الله نهم ربیع الاول، میزبان و مجری برنامه ها و همایش های 
نیز ویژه برنامه های متنوعی همچون »عهد سربازی« ویژه  متعددی بود و امسال 
صبحگاه مشترک با نیروهای نظامی و انتظامی، »عهد جانان« ویژه تجدید عهد طلاب با 
امام عصر)عج(، تجدید عهد دانشجویی »عصر آفتاب« با حضرت حجت)عج( و مراسم 
سوگواری شب و ظهر شهادت امام عسکری)ع( را تدارک دیده بودیم، اظهار کرد: با 
توجه به شیوع موج سوم کرونا و افزایش مبتلایان و جانباختگان و نیز بر اساس مصوبه 
ستاد ملی مبارزه با کرونا و ستاد استانی در قم، تصمیم بر عدم برگزاری همایش ها، 

مراسم ها و اجتماعات نهم ربیع الاول شد.
وی ادامه داد: همه برنامه های میعاد منتظران برای ۹ ربیع الاول امسال بدون حضور 
مستمع و از طریق رسانه ملی و فضای مجازی اجرا و پخش می شود، این ویژه برنامه ها 
از روز جمعه، دوم آبان ماه آغاز می شود، در صبح این روز از ساعت 6 و 15 دقیقه دعای 
ندبه مسجد مقدس جمکران از شبکه قرآن و معارف سیما و شبکه استانی قم روی آنتن 
می رود. معاون فرهنگی مسجد مقدس جمکران گفت: از عصر جمعه، دوم آبان ویژه 
برنامه »با تو عهد می بندیم« از ساعت 1۸ و 30 روی آنتن زنده شبکه قرآن و معارف 
سیما می رود؛ پخش این ویژه برنامه تا دوشنبه، 5 آبان ادامه دارد و شامل بخش های 

کارشناسی، شعرخوانی، گفت و شنود با مهمانان و … می شود.
حسین آبادی با اشاره به اینکه علاوه بر این، ویژه برنامه های تلویزیونی دیگری 
نیز برای این ایام در شبکه های سراسری تدارک دیده شده است، ابراز کرد: صبح، 
دوشنبه، پنجم آبان همزمان با ۹ ربیع الاول از ساعت ۹ صبح ویژ برنامه »عهد سربازی« 
با همکاری شبکه استانی قم و با حضور جمعیت محدود و با رعایت پروتکل های 
بهداشتی اجرا و از شبکه نور پخش می شود. همچنین عصر همان روز از ساعت 16 و 

30 دقیقه ویژه برنامه »عصر همدلی« روی آنتن سیمای نور می رود.
وی ادامه داد: برگزاری مسابقه تلویزیونی پیامکی »با تو عهد می بندیم« با همکاری 
رسانه ملی و تولید و پخش کلیپ ها و محتواهای مهدوی و منتظرانه از رسانه ملی و در 

فضای مجازی نیز از برنامه های میعاد منتظران برای یوم الله ۹ ربیع الاول است.
معاون فرهنگی مسجد مقدس جمکران با بیان اینکه مراسم این ایام در مسجد 
مقدس جمکران بدون حضور جمعیت برگزار می شود، گفت: آئین عزاداری شب و 
شام شهادت امام حسن عسکری)ع( و نیز مراسم ۹ ربیع الاول از سوم تا پنجم آبان که 
با حضور چهره های سرشناس منبر حجج اسلام والمسلمین حسینی قمی، رفیعی، 
میرباقری، پناهیان و فرحزاد و ذاکران اهل بیت)ع( عباس حیدزاده، غلامرضا زاده، 

حسینی نژاد، سیدرضا نریمانی، مهدی رسولی و حسن شالبافان برگزار می شود.
حسین آبادی در پایان از اجرای طرح »رحمه الواسعه« به مناسبت ۹ ربیع الاول خبر 
داد و خاطرنشان کرد: در این طرح سفیران مهدوی مسجد مقدس جمکران در قالب 
گروه های متعدد به استان های مختلف عازم می شوند تا ضمن عرض تبریک و خسته 
نباشید به کادر درمان و مدافعان سلامت، متبرکات مسجد مقدس جمکران را نیز به آنها 

اهدا کنند که تا کنون حضور این سفیران در 20 استان قطعی شده است.

رییس جهاد کشاورزی قم:

محصولات راهبردی در کشت پاییزه قم 
تولید می شود

 
رییس سازمان جهاد کشاورزی قم گفت: با نظارت کارشناسان پهنه این سازمان 
مطابق برنامه تعیین شده در سال جهش تولید،  در کشت پاییزه استان،  تولید محصولات 

راهبردی همچون غلات،  گندم،  جو و دانه های روغنی کلزا دنبال می شود.
عباس پورمیدانی   بیان کرد: روند کشت پاییزه استان از ابتدای مهرماه آغاز شده 
زیر کشت محصولات مورد نظر  به  بهره برداران  با تلاش  و زمین های کشاورزی قم 

رفته است.
وی افزود: از جمله مشکلات پیش روی کشاورزان استان در این نوبت کشت، قیمت 
بالای کودهای فسفاته است که برای کمک به رفع این مساله در جریان همکاری 
علمی با مراکز تحقیقات کشاورزی، تصمیم بر این شد که کودها همزمان با کشت 

مورداستفاده قرار گیرد تا مقدار فسفات اولیه مورد نیاز گیاه تامین شود.
وی ادامه داد: درکشت پاییزه استان به اندازه موردنیاز بذرهای اصلاح شده، کودهای 
و  شده است  تامین  قمی  کشاورزان  فعالیت  برای  لازم  نهاده های  همه  و  شیمیایی 
امیدواریم با تلاش های صورت گرفته سطح برداشت محصول در این نوبت فراتر از حد 
انتظار باشد. پورمیدانی بیان کرد:درهمین رابطه درکشت پاییزه سال جاری 22هزار و 
500 هکتار از مزارع قم به کشت جو و چهارهزار و 500 هکتار نیز برای کشت گندم 
اختصاص دارد که پیش بینی می کنیم بیش از 100 هزار تن جو و 22هزار و 500 تن 
گندم از زمین های کشاورزی استان برداشت شود. وی همچنین با اشاره به این که در 
کشت پاییزه سال جاری،  2هزار و 500 هکتار کلزا در قم کشت می شود، ادامه داد: 
پیش بینی می کنیم بیش از پنج هزار تن محصول از مزارع کلزا استان برداشت شود که 

این رقم در مقایسه با دوره های قبلی رشد قابل توجهی را نشان می دهد.

معاون هماهنگی امور زائران استانداری قم خبرداد

شبستان های حرم مطهر در آستانه بازگشایی
معاون هماهنگی امور زائران استانداری قم با اشاره به مطالبه مردمی نسبت به 
بازگشایی حرم مطهر گفت: امکان اجرای فاصله گذاری اجتماعی در حرم مطهر باوجود 

چند هزار خادم این مکان مقدس وجود دارد.
یونس عالی پور روز چهارشنبه در جلسه ستاد مدیریت بحران قم اظهارداشت :: با 
همکاری مرکز بهداشت قم و نظر مساعد دانشگاه علوم پزشکی امکان بازگشایی مجدد 

شبستان امام راحل حرم مطهر و همچنین مسجد مقدس جمکران فراهم است.
مدیر معارف قرآن و عترت حرم حضرت معصومه)س( هم نیز دراین جلسه خاطرنشان 
بازدید اخیر از حرم مطهر از وضعیت محیطی و  کرد: مسئولان مرکز بهداشت در 

بهداشتی حرم مطهر ابراز رضایت داشتند.
حجت الاسلام علی اشرف عبدی ادامه داد: با توجه به فرارسیدن فصل سرما انتظار 

داریم شبستان امام راحل حرم مطهر به روی مردم بازگشایی شود.
به گفته وی، حضور متکدیان، افراد کارتن خواب و معتادان متجاهر از مسائلی است 

که با بازگشایی حرم مطهر می تواند به نقطه آسیبی با حضور مکرر در حرم تبدیل شود.
عبدی اظهار داشت: یکی از مشکلات موجود ، برخی زائران و طلابی هستند که برای 

مباحثه به حرم مطهر می آیند اما از ماسک استفاده نمی کنند.

مدیرکل غله استان قم:

گندم و آرد مورد نیاز قم به صورت کامل 
تامین است

مدیرکل غله و خدمات بازرگانی قم با اشاره به این که گندم و آرد مورد نیاز قم به صورت 
کامل تامین است،  گفت: هیچگونه مشکلی درتامین گندم و آرد و همچنین فرآیند 

حمل و توزیع آرد در استان وجود ندارد.
بهزاد رادمنشاظهارداشت: هیچگونه کمبود ونارسایی در تامین، تخصیص، حمل و 
توزیع آرد در استان وجود ندارد و همه امور در این بخش مطابق برنامه ریزی انجام شده 

در حال انجام است.
وی افزود: با توجه به احساس مسئولیت و اهتمامی که نزد مدیران کارخانه های 
آرد و همچنین مدیریت حمل و نقل این بخش در قم سراغ دارم، انتظار این است که 

همچنان همین روند مطلوب در استان استمرار داشته باشد.
وی با اشاره به حجم قابل توجه ذخیره سازی مناسب و مطلوب گندم در سیلوی 
ملکی استان و همچنین تداوم اجرای برنامه های حمل گندم از مبادی استان های 
برتر تولید کننده گندم و نیز از محل گندم وارداتی، کیفیت گندم قم را مرغوب دانست.

مدیرکل غله وخدمات بازرگانی قم گفت: در جلسه هماهنگی باحضور مدیران کارخانه 
های تولید کننده آرد و شرکت حمل و نقل استان تاکید شد که سهمیه تخصیصی کلیه 
نانوایان زحمت کش فعال در قم باید بدون وقفه و ظرف کمتر از ۴۸ ساعت درب خبازی 

ها توزیع و تحویل شود.
وی ادامه داد: همچنین لازم است تا تمامی فرآیند توزیع، حمل و تحویل آرد از 
کارخانه تا عاملیت نانوایی به صورت برخط و در لحظه، در سامانه و همچنین کاردکس 

نانوایی ها ثبت و ضبط شود.

چرا بازار ارز فروریخت؟
 درحالیکه برخی تحلیلگران، افت قیمت ارز در ایران 
را به برخی تحولات بیرونی از جمله انتخابات آمریکا 
ربط می دهند، اما به نظر می رسد اقدامات بازارساز و 
برخی سیاست های بانک مرکزی در روند نزولی شدن 

نرخ دلار، موثر بوده است.  به نظر می رسد اقدامات بازارساز و برخی سیاست های 
بانک مرکزی در روند نزولی شدن نرخ دلار، موثر بوده است. 

نخستین دلیل افت قیمت ارز، شفاف شدن بازار متشکل ارزی است. تا آنجا 
که خیال فعالان بازار نسبت به حجم عرضه و تقاضا راحت شده و کمتر نگرانی در 

خصوص افت ناگهانی عرضه درمیان بازیگران عمده بازار ارز دیده می شود. 
همین مسئله سبب شده تا تقاضا های کاذب و همچنین تقاضای ناشی از 
انتظارات افزایش نرخ، کاهش یابد تا آنجا که بسیاری از ارز های عرضه شده در بازار 
نیما، بدون تقاضا مانده است. بطور مثال روز دوشنبه درحالیکه 75 میلیون دلار در 

بازار متشکل عرضه شد، اما کمتر از یک میلیون دلار آن فروخته شد. 
همین رفتار صرافی ها به بازیگران خرد بازار نیز این سیگنال را ارسال کرده که 
قیمت ارز در کانال 30 هزار تومان توجیه اقتصادی ندارد و کسی حاضر به خرید 

ارز با این قیمت ها نیست. 
علاوه بر این تحولات، خبر خوش رئیس کل بانک مرکزی درباره آزادسازی برخی 
منابع ارزی کشور، ازجمله 5/5 میلیارد دلاری که در عراق مانده نیز این خوشبینی 
را در بازار ایجاد کرده که دست کم تا یکی دوماه آینده، سمت عرضه در بازار ارز 

تقویت خواهد شد. 
درمجموع این اقدامات و سیاست های بازارساز، تغییر انتظارات در بازار ارز را 
ایجاد کرده است؛ بنابراین معامله گرانی که در هفته های گذشته، اقدام به خرید 
دلار کرده اند با دو هدف نگهداشت سود و یا جلوگیری از زیان بیشتر اقدام به 
فروش کرده اند و تشکیل صف های فروش سبب افزایش عرضه و درنتیجه کاهش 

قیمت ها در بازار شده است. 
خبر خوش رئیس کل بانک مرکزی درباره آزادسازی برخی منابع ارزی کشور، 
ازجمله 5/5 میلیارد دلاری که در عراق مانده نیز این خوشبینی را در بازار ایجاد 

کرده است.
در همین حال برخی تحلیلگران تکنیکال معتقدند: بازار ارز سقف قیمت ها در 
کانال صعودی را لمس کرده و حالا موعد ریزش است. به عقیده این تحلیگران، 
رفتار نرخ ارز در دوره های مختلف نشان می دهد بعد از هر افزایش محسوس 
و فتح قله های جدید، نرخ ارز وارد روند کاهشی شده و قیمت ها با ریزش مواجه 

می شوند.
 اگرچه رفتار دلار در ماه های اخیر متاثر از مولفه های غیر اقتصادی، متفاوت از 
نمودار های تحلیل تکنیکال بوده و برخی از تحلیگران تکنیکالیست معتقدند با 

نمودار ها دیگر نمی توان رشد دلار را توجیه کرد یا درباره آینده آن اظهار نظر کرد. 
با این همه آنچه مشخص است این است که بازارساز در شرایط کنونی دست بالا 
دارد و سیاست های بانک مرکزی در بستر برخی تحولات بیرونی، توانسته است 

قیمت ارز را وارد کانال کاهشی کند. اما آیا این روند ادامه خواهد یافت؟ 
بازار  قیمت های  روند  با  را  خود  بیشتر  دارد  تصمیم  بازارساز  می رسد  به نظر 

هماهنگ کند و تحت تاثیر هیجانات بازار قرارنمی گیرد. 
بانک مرکزی در روز های اخیر نشان داده است که دست بالاتر را در معاملات ارزی 
دارد و نوسان گیران نمی توانند رفتار او را تحت تاثیر قرار دهند. رفتار معقولانه ای که 

نتیجه اش افت کاهش ارزش دلار شده است. 
با این حال باید منتظر ماند و دید آیا تحولات بیرونی و جو روانی متاثر از برخی 
اخبار سبب کاهش قیمت ها دربازار ارز شده یا رفتار بازار ساز و تغییر در مولفه های 

بنیادین اقتصادی، حال و روز این روز های ارز را رقم زده است.

آیت الله سید محمد غروی :

امروز تضعیف دولت در واقع
 تضعیف نظام است

عضو جامعه مدرسین حوزه علمیه قم با بیان اینکه نقد دولت باید منصفانه و 
عالمانه باشد، نه تخریبی و دشمن شاد کن، گفت: در این شرایط، تضعیف دولت، 

در حقیقت تضعیف نظام است.
آیت الله سید محمد غروی اظهارداشت : در این شرایط سخت، ورود کردن 
در مسائل سیاسی و مناقشه هایی که به تضعیف دولت می انجامد، در حقیقت 
تضعیف نظام است و با توجه به اینکه چند ماهی بیشتر از عمر دولت نمانده است، 
باید همه در این مدت دست به دست هم داده و التیام بخش دردها، و سختی 
ها و مشکلات مردم باشند. استاد برجسته حوزه علمیه قم گفت: لازم است هم 
دولتمردان در ادبیات، سخنان، و لوازم این سخنان خود دقت داشته باشند و هم 
تحلیل هایی که دیگران روی این سخنان دارند با دقت صورت گیرد که زمینه را برای 
یکسری مناقشات و گفت وگوهای سیاسی و غیرسیاسی در کشور فراهم نکند. 
وی ادامه داد: امروز مردم ما به دلیل تحریم های ظالمانه دشمنان و ویروس کرونا 
با مشکلات زیادی مواجه شدند، بنابراین همه مسولان باید با وحدت وهمدلی و 
دوری از مناقشات سیاسی دست به دست هم داده و از فشارهایی وارد شده برمردم 
بکاهند. آیت الله غروی اظهار داشت: کسانی که مسولیت دارند اعم از نمایندگان 
مجلس شورای اسلامی و سایر افراد، نباید به  گونه ای اظهار نظر کنند که دشمنان 
تصور کنند خدای ناکرده  مشکلات و سختی های اقتصادی در ایران چنان فشار 
آورده که حتی روی مسائل سیاسی هم تاثیر گذاشته است و فکر کنند می توانند 
شکاف در جامعه و نظام ایجاد کنند. وی ادامه داد: اگر کسانی نقد و انتقادی به 
دولت دارند باید آن را به صورت عالمانه مطرح کنند و به گونه ای عمل نکنند که به 
کسی توهین و یا دولت به شکلی تضعیف شود. وی در گفت وگو ایرنا با بیان اینکه 
امروز باید خویشتن داری کنند و تلاش در جهت حل مشکلات مردم باشد، گفت: 
برای عبور از این گردنه سخت باید همه وحدت داشته باشیم و خداوند از اتحاد و 
همدلی بیشتر رضایت دارد.  آیت الله غروی ادامه داد: اظهار نظر برخی نمایندگان 
مجلس جای تاسف دارد که اینگونه تند و تیز و با ادبیات بد برخورد می کنند، این 
مواضع در دنیا و رسانه های بیگانه بازتاب پیدا کرده و تنها دشمنان اسلام و آمریکا 
و صهیونیسم شاد می شوند. وی اظهار داشت: ما در شرایط خاصی قرار داریم 
که از یک طرف فشار تحریم های دشمنان انعکاس و آثار خاصی در کشور داشته 
و از سوی دیگر به مردم بویژه قشرهای ضعیف فشار زیادی وارد شده و این امروز 
ملموس است. وی گفت: ویروس کرونا هم محدودیت های خاصی برای مردم و 
کسب کار و اقتصاد ایجاد کرده و در این زمینه  باید همه دست به دست هم دهند تا 
مشکلات مردم را تا جایی که می توانند حل کنند تا این فشار بر مردم کاهش یابد.

پایان عملیات بزرگ رفع حادثه خط لوله اصلی آبرسانی ؛

آب مناطق  رینگ غربی قم وصل شد
مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان قم از پایان عملیات بزرگ رفع حادثه خط 

اصلی آبرسانی قم خبر داد.
دکتر علی جان صادق پور از پایان عملیات بزرگ رفع حادثه و تعمیر و بازسازی 
شیرآلات و اتصالات خط لوله 1۴00 میلی متر رینگ غربی قم خبر داد و گفت: 
خداوند را شکرگزاریم که این عملیات با همراهی کم نظیر دستگاه های اجرایی 
استان و همچنین همکاری خوب مردم عزیز استان به ویژه حدود 700 هزارنفری 

که متأثر از این عملیات بودند، به پایان رسید. 
وی با بیان اینکه این عملیات طبق پیش بینی های صورت گرفته از صبح روز 
یکشنبه آغاز شد، اظهار داشت: با توجه به اطلاع رسانی های خوبی که در این 
زمینه انجام شده بود، مردم برای این امر کاملًا آماده بودند و اکیپ های عملیاتی 
شرکت آب و فاضلاب رأس ساعت مقرر با تمام توان کار خود را شروع کردند. 
مدیرعامل شرکت آبفای قم  با اشاره به اتخاذ تدابیر لازم برای ذخیره سازی آب 
کافی در دیگر مخازن اصلی شهر در کنار تأمین آب سیار توسط تانکر و همچنین 
ذخیره سازی آب توسط خود مردم خاطرنشان کرد: در همین راستا بعد از گذشت 
بیش از ۴0 ساعت از آغاز عملیات، تماسی مبنی بر قطعی جدی آب و گلایه از 

سوی مردم نداشتیم.

اخبار

  رییس جمهوری خبرداد 

اختصاص ۱۵۰ میلیون دلار برای تامین نیازهای وزارت بهداشت

وزیر بهداشت گفت: مردم را نباید هراسناک و وحشت زده کنیم؛ مصاحبه نکنید که 
»تخت خالی نداریم«، اینگونه نیست، مردم نباید در هیچ کجای کشور هراس نبود تخت 

داشته باشند.
دکتر سعید نمکی روز چهارشنبه در نشست با اعضای هیأت رییسه دانشگاه علوم 
پزشکی ارومیه در ستاد این دانشگاه  اظهارداشت: در هیچ کجای کشور نباید بگوییم که 
تخت خالی برای بیماران نداریم. خوشبختانه در تمام کشور کادر بهداشتی و درمانی برغم 
همه مشکلات مثل کوه ایستاده اند و دارند تخت خاص بیماران کرونا اضافه می کنند.اگر 

لازم باشد از بخش های غیر کرونا، باز هم به بخش کووید 1۹ اضافه می کنیم.
وی افزود: نگران درآمد اختصاصی بیمارستان ها هم نباشید. به شما قول می دهم و 
رییس جمهور و سازمان برنامه و بودجه هم حمایت می کنند. کسری درآمد اختصاصی 

بیمارستان ها را به دلیل اشغال بخش های کرونایی حتما جبران می کنیم.
وزیر بهداشت درمان و آموزش پزشکی تأکید کرد: تقاضای من این است که به مردم 
سیگنال مایوس کننده بیهوده ندهید. مردم را از خطرات کرونا آگاه کنید، هوشیار کنید، 
اما اینگونه صحبت نکنید که "ای ها الناس، تخت خالی نیست و ممکن است در خیابان 
بمانید". بنده به عنوان وزیر و شما به عنوان خدمتگزاران کنار مردم در نظام سلامت، 
وظیفه داریم که همه بیماران را فارغ از هر دلیل و علتی پذیرش و به آن ها خدمت رسانی 

کنیم.
ناجور  رانندگی  دکتر نمکی تصریح کرد: مگر کسی که چاقو خورده، دعوا کرده، 
کرده، خودرو او واژگون شده را پذیرش نمی کنیم؟ همیشه می گویم و تکرار میکنم بنده 
وزیر بهداشتِ همه ملت ایران اعم از شیعه، اهل تسنن، زرتشتی، مسیحی، کلیمی، 
لامذهب، اصولگرا، اصلاح طلب و حتی زندانی محکوم به اعدام هستم. نمی توانیم به 
مردم بگوییم که، چون چاقو کشیده ای و به شکم همدیگر فرو کرده اید، تو را پذیرش 

نمی کنم. مسوولیت ما چیز دیگریست.
وی یادآور شد: خواهش من این است که به مردم وحشت بیهوده منتقل نکنیم که 
تخت خالی نداریم و هیچ وقت نباید این را اعلام کنیم، چون تخت خالی داریم، اما از 
آن طرف هم باید مردم را نسبت به این بیماری آگاه کنیم. فرض کنید همه خودرو های 
آتش نشانی، جنب خانه فردی ایستاده آیا او باید خانه خود را آتش بزند؟ یا اینکه همه 

امدادگران در یک مکان حضور دارند، فرد باید خودش را از پشت بام پایین بیاندازد؟
وزیر بهداشت درمان و آموزش پزشکی تأکید کرد: نمی توانیم به مردم القای وحشت 
کنیم پس باید برای بخش کرونا و غیرکرونا حتما آمادگی داشته باشیم و این بخش ها حتی 
برای انجام سی تی اسکن و آزمایش را از همدیگر جدا کنیم تا زنجیره انتقال را قطع کرده 

و برای سایر بیماران اعتماد و اطمینان ایجاد کنیم.

وزیر بهداشت تاکید کرد:

تخت خالی داریم، مردم را مأیوس نکنید

تاکید  کشور  استخدامی  و  سازمان اداری  رییس 
کرد: چنانچه دستگاه های اجرایی زیرساخت های 

لازم را فراهم کنند، دورکاری منعی ندارد.
»جمشید انصاری« در حاشیه جلسه هیات دولت 
یعنی  دورکاری  اظهارداشت:  خبرنگاران  جمع  در 
اینکه زیرساخت هایی در دستگاه ها فراهم شود که 

کارمندان از منزل کار خود را انجام دهند.  
این  که  دستگاهی  هر  گفتیم  ما  افزود:  وی 
زیرساخت را فراهم کند می تواند از خدمات کارکنان 
به  دورکاری  اما  کند  استفاده  دورکاری  صورت  به 
منزله تعطیلی نیست و این را هم به دستگاه ها ابلاغ 

کردیم.  
گفت:  استخدامی  و  اداری  سازمان  رییس 

چنانچه ستاد ملی مدیریت کرونا درباره دورکاری 
انجام  را  آن  کند،   ابلاغ  و  کرده  تصمیم گیری 

می دهیم.  
رییس سازمان اداری و استخدامی درباره عملکرد 
مدیریت  سازمان  گفت:   ۹۸ سال  در  دستگاه ها 
خدمات کشوری همه ساله عملکرد دستگاه های 
اجرایی را در ابعاد شاخص های عمومی و اختصاصی 
ارزیابی می کند و دستگاه هایی که عملکرد بهتری 
داشته باشند به عنوان دستگاه های برتر در جشنواره 

شهید رهایی معرفی می شوند.  
وی افزود:  امسال با وجود شیوع کرونا، ارزیابی 
عملکرد چون غیرحضوری بود ارزیابی انجام شد و 
هم در شاخص عملکرد دو ساله اصلاح نظام اداری 

اختصاصی دستگاه ها  و هم در شاخص عملکرد 
نتیجه کار در ابتدای شهریورماه به رئیس جمهوری 

گزارش شد.  
انصاری گفت: چون امکان برگزاری مراسم نبود 
امروز در حاشیه جلسه هیات دولت از دستگاه های 

برتر تقدیر شد.
و  اداری  امور  سازمان  ارزیابی  در  داد:  ادامه  وی 
استخدامی و ارزیابی براساس ساختارهای اعلامی 
رئیس جمهوری، وزارت نیرو در مجموع شاخص های 
عمومی، اختصاصی و ارزیابی دفتر رئیس جمهوری 
به عنوان دستگاه برتر شناخته شد و وزراتخانه های 
نفت و ارتباطات و فناوری اطلاعات در شاخص های 

عمومی به عنوان دستگاه برتر شناخته شدند.

آگهی فقدان سند مالکیت
نظر به اینکه بموجب وارده 7709 .2-31/06/1399 خانم جمراسی 
مالکیت  سند  که  داشته  اعلام  قم  شهرداری  طرف  از  شهرداری  نماینده 
ششدانگ پلاک ثبت 2437/161 اصلی بخش 2 که ذیل ثبت 11795 
صفحه 520 دفتر 66 به نام شهرداری قم ثبت و سند صادر شده است سپس 
ایشان اعلام نموده که به علت جابجایی سند مالکیت مزبور مفقود گردیده 
است، لذا به استناد تبصره 1 اصلاحی ماده 120 آئین نامه قانون ثبت در 1 
نوبت به تاریخ ذیل آگهی تا چنانچه کسی مدعی وجود سند مالکیت نزد خود و 
یا انجام معامله باشند مراتب را همراه با مدارک خود پس از انتشار آگهی ظرف 
10 روز کتبا به این اداره اعلام و ارسال و رسید اخذ نمایند تا مورد رسیدگی قرار 
گیرد. بدیهی است پس از انقضای مهلت مقرر نسبت به صدور سند مالکیت 

المثنی برابر مقررات اقدام خواهد شد.)م الف 13170(
عباس پور حسنی حجت آبادی – رئیس ثبت اسناد منطقه دو قم

------------------------------------------------
آگهی فقدان سند مالکیت

آقای جعفر شوندی با ارائه دو برگ استشهاد شهود مصدق اعلام داشته سند 
مالکیت دفترچه ای ششدانگ پلاک 1877/476 اصلی واقع در بخش 

2 ثبت قم در صفحه 214 دفتر 178 ذیل ثبت 20608 بشماره سریال 
3/029585 بنام خلیل اله مسعودی صادره و تسلیم شده که آقای جعفر 

نامعلوم مفقود  بعلت  نامبرده اعلام داشته سند مالکیت  از طرف  شوندی 
گردیده، لذا مراتب باستناد تبصره یک اصلاحی ماده 120 آئین نامه قانون 
ثبت در یک نوبت به تاریخ ذیل آگهی می گردد تا چنانچه کسی مدعی وجود 
سند مالکیت نزد خود و یا انجام معامله باشند مراتب را همراه با مدارک خود 
پس از انتشار آگهی ظرف مدت 10 روز کتبا به این اداره اعلام وارسال و رسید 
اخذ نمایند تا مورد رسیدگی قرار گیرد. بدیهی است پس از انقضای مهلت مقرر 
نسبت به صدور سند مالکیت المثنی برابر مقررات اقدام خواهد شد. )م الف 

)13171
عباس پور حسنی حجت آبادی – رئیس ثبت اسناد منطقه دو قم

---------------------------------------------
آگهی ابلاغیه

کلاسه 9803237  پرونده  موضوع  در  که  گردد  می  اخطار  وسیله  بدین 
مبلغ 1/100/000/000 ریال بابت دیه مرحوم سعید طالی توقیف و طی 

درخواست بستانکار برداشت می گردد. )م الف 13176(
مهدی روزخوش – رئیس اداره اجرای اسناد رسمی قم

رییس سازمان اداری و استخدامی کشور:

 دورکاری دستگاه های اجرایی منعی ندارد

امیر شایان مهر*
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اجتماعی

گزارش :علی فردوسی

55 سال است اهالی محله قدیمی جوی شور، عباس آباد و صدوق قم بلاتکلیف 
طرحی هستند که با آمدن و رفتن شهردار ها عملیاتش آغاز و رها می شود.

قم شهری است با قدمت چند هزار ساله که به برکت وجود حرم مطهر حضرت 
معصومه )س( تمرکز جمعیت در اطراف این مکان مقدس شکل گرفته؛ نخستین 
خیابان های جدید شهر قم در سال 1307 ایجاد شد. پس از آن در سال 1316 
راه آهن از مسیر قم گذشت. از سال 13۴۴ به بعد راه های ارتباطی بین شهری از 

یک سو به تهران و از سوی دیگر به سمت اراک، اصفهان و کاشان، توسعه یافت.
طرحی ۱۵۰۰ متری با عمر ۵۵ سال!

یخچال  محله  از  را  خیابانی  می گیرید  تصمیم  قم  شهرداری   13۴۴ سال 
قاضی، عباس آباد، جوی شور و صدوق تا خیابان شهید فاطمی )دورشهر( 
احداث کند؛ این طرح که حالا 55 ساله شده بنام »فاز پنج عماریاسر« شناخته 
می شود، طرحی که تا امروز بار ها و بار ها نقشه اجرای این طرح تغییر کرده است؛ 
شهرداری قم برآورد کرده بود برای اجرای اتصال بلوار عماریاسر به بلوار جمهوری 
اسلامی به طول یک هزار و 500 متر باید چیزی بالغ بر یک هزار و 200 پلاک را 

در این محدوده تخریب کند.
تغییر بزرگ در موقعیت طرح »فاز پنج عمار یاسر«

زمزمه اجرای چنین طرحی که شنیده می شود فصل جدیدی در داستان 
زندگی ساکنان این محلات آغاز می شود؛ آقای احمدی که هم کسب و کارش در 
این محله است و هم در محله جوی شور کهنه سکونت دارد می گوید: 50 سال 
است مردم این محله بلاتکلیف هستند، روزگاری می گفتند کوچه های این طرف 
در طرح است و باید خانه هایتان خراب شود - خانه ما این طرف است – ما برای 
گرفتن مجوز تعمیرات خانه مشکل داشتیم، چون در طرح خرابی بود و شهرداری 
هیچ گونه مجوزی نمی داد؛ حتی در خرید و فروش هم مشکل داشتیم، شرایط 
طوری بود که اهالی برای تعمیرات منزل کار غیر قانونی می کردند و بنده بدون 
مجوز شهرداری خانه را نوسازی کردم، حالا هم ساکنان آن طرف خیابان همین 

مشکل را دارند.
روایت این طرف و آن طرف خیابان به یکی از تغییرات اصلی در این طرح باز 
می گردد؛ در طرح مصوب دهه ۴0 منازل سمت شرقی کوچه صدوق باید تخریب 

می شد، اما در طرح دهه ۸0 منازل سمت غربی این کوچه تخریب شد!
اواخر دهه ۸0 شهر قم تبدیل می شود به کارگاه عمرانی، مسئولان حالا احساس 
می کنند باید قفل اجرا نشدن بلوار عماریاسر را بشکنند. در دوران شهرداری آقای 
عابدینی پور زمزمه اش آغاز می شود؛ سال ۸۸ حسن بختیاری دبیر وقت شورای 
شهر قم درباره بازسازی بافت فرسوده به خبرنگاران می گوید: در مرحله اول 
بازسازی بافت های فرسوده شهری نگاه ما به »فاز پنج پروژه عمار یاسر« است و در 
نظر داریم ابتدا از این منطقه شهری عملیات بازسازی را آغاز کنیم. در سال ۸۹ 
نیز آقای آتش زر، رئیس شورای اسلامی شهر آن زمان قم در گفتگویی از ادامه 
تونل غدیر تا خیابان جمهوری اسلامی خبر می دهد و می گوید: برای این کار 

۴50 میلیارد تومان اوراق فروخته خواهد شد.
عابدینی پور زنگ شروع را می زند، وی درباره این طرح می گوید: 150 میلیارد 
تومان اوراق مشارکت برای پروژه »فاز پنج عمار یاسر« فروختیم که من به آن پول 

دست نزدم و تمام و کمال ماند برای آقای دلبری...
طرح »فاز پنج عمار یاسر« اولویت دار می شود!

سال ۹0، اما سکان شهرداری را شورای شهر قم می سپارد به دلبری، شهردار 
جدید اولویتش تکمیل دو طرح بزرگ شهر یعنی بلوار پیامبر اعظم )ص( و بلوار 
عماریاسر است؛ کار در ۴5 متری عماریاسر با حفاری تونل آغاز می شود، همزمان 
برای بسترسازی ادامه بلوار عماریاسر تا بلوار جمهوری اسلامی تملک زمین های 
زندگی  در  و حالا فصل جدیدی  آغاز می شود  یاسر«  پنج عمار  »فاز  معارض 
ساکنان محله جوی شور و 7 متری صدوق آغاز شده؛ کرباسچی از ساکنان سابق 
همین محله است که سال ها پیش از این محله کوچ کرده، او می گوید: هربار 
که زمین خالی خانه ام را می بینم داغ دلم تازه می شود، آقای کرباسچی با سوز 
ماجرای تخریب خانه اش را نقل می کند، چگونه شهرداری به زور کمیسیون ماده 

۹ توانست 7 سال قبل خانه اش را خراب کند.
هنوز پنج ماه از ورود دلبری به شهرداری قم نگذشته که شهردار به جمع اهالی 
محله جوی شور می رود تا ساکنان را نسبت به اجرای طرح آماده کند، دلبری 

می گوید: عملیات فاز 5 بلوار عماریاسر باید به سرعت اجرایی شود و در صورت 
تأخیر، شهر قم متضرر خواهد شد و آسیب های اجتماعی و ترافیکی زیادی برای 

شهر قم دارد.
دلبری سال ۹1 رئیس دیوان عدالت اداری را برای بازدید از پروژه های عمرانی 
قم دعوت می کند در حاشیه این بازدید به خبرنگاران می گوید: در این بازدید ها 
شکایت برخی مالکان پروژه ها مطرح شد که پس از بازدید، قانونی بودن اقدامات 
شهرداری مبنی بر تملک پروژه های عمرانی مشخص شد؛ وی ادامه می دهد: 

اگر قرار باشد پروژه ای متوقف شود اعمال ماده ۹ در دستور کار قرار می گیرد.
عملیات تملک و تخریب که از سال 13۹2 به صورت جدی شروع شده بود 
با کندی پیش می رود؛ یکی از مالکان که حاضر نشده بود ملکش را بفروشد 
می گوید: ما بر سر قیمت با شهرداری به توافق نرسیدیم، شهرداری می خواهد به 
قیمت کارشناسی زمین و ساختمان را از ما بخرد و با زمین تهاتر کند، من پول نقد 
می خواستم البته قیمت را هم قبول ندارم باید به قیمت روز و قیمت بازار معامله 
کند، من اگر این ملک را به قیمت بفروشم با پولش نمی توانم جای دیگری حتی 
آپارتمان بخرم و باید سر پیری بروم پردیسان، من تا مرگم در همین خانه کلنگی 

و خاک زندگی می کنم.
بالاخره صدایی از شورای شهر شنید می شود!

در یکی از جلسات بهمن ماه سال 13۹3 شورای شهر قم، اعضا نسبت به 
کندی پیشرفت طرح های شهر گلایه می کنند، عواطف رستمی عضو وقت شورا 
از اینکه طرح های جدید به طرح های اولویت دار اضافه شده اعتراض دارد، وی 
معتقد است زخمی کردن طرح های عمرانی باعث کند شدن کار ها شده است، 
عابدینی پور که دیگر شهردار نیست و عضو شورای شهر است می گوید: ما باید 
اولویت یک و دو سه تعریف کنیم، چون برخی پروژه ها شرایط خاصی دارند، مثلًا 
فاز پنج عمار یاسر اوراق دارد که سر رسید آن به زودی می رسد و باید در اولویت 

قرار بگیرد.
اسفند ۹3 حسن صبوری معاون وقت امور مالی و اقتصادی شهرداری در 
جلسه ای که با اعضای شورای شهر دارد می گوید: به دنبال این هستیم که 
تملکات »فاز پنج عمار یاسر« به این صورت دنبال شود که بتوانیم بازگشایی معبر 

داشته باشیم.
بی شگونی طرح »فاز پنج عمار یاسر«!

و  شهری  مدیریت  مجموعه  اولویت  در  طرح  این  اجرای  هم  اسفند ۹3  تا 
شهرداری قم است؛ دلبری اسفند ماه ۹3 از شهرداری استعفا می دهد، سه 
ماه بعد تیمی از شهرداری اصفهان مدیریت شهری قم را به دست می گیرند، 
حالا مرتضی سقائیان نژاد شهردار سابق اصفهان شهردار قم شده است، سکان 

مدیریت پروژه های عمرانی داده می شود به علیرضا قاری قرآن.
دی ماه ۹۴ نقطه عطف تاریخی این طرح را علیرضا قاری قرآن اعلام می کند: 
»فاز پنج عمار یاسر« به دلیل تأخیر در اجرا دچار بی شگونی شده و دیگر جزو 
پروژه های اولویت دار شهرداری نخواهد بود. بهمن ماه ۹۴ علیرضا خاکی رئیس 
سازمان نوسازی اطراف حرم شهرداری در مصاحبه ای با خبرنگاران می گوید: تا 
کنون 31 درصد از املاک »فاز پنج عمار یاسر« تملک شده، اما به علت گستره 

وسیعی که پروژه دارد کار به کندی پیش می رود.
دوره رخوت و سکوت!

نیمه های اسفند ۹۴ شهردار قم در جمع خبرنگاران رویکردش را درباره فاز 5 
عماریاسر بیان می کند؛ شهردار قم معتقد است برای اجرای کامل این طرح باید 
570 میلیارد تومان هزینه شود، آن ها برای کاهش هزینه قید خرید بدنه که در 
واقع بخش سودآور طرح بود را می زنند و می گویند: ما دنبال این هستیم که بدنه 
را آزاد نکنیم و قالب ریزی آن را از نظر نمای شهری مشخص کنیم و در اختیار 
مردم قرار دهیم تا خود آن ها آزادسازی آن را انجام دهند، و کار پیشرفت خوبی 
داشته باشد و شهرداری نیز بیشتر قسمت مسیر آن را دنبال کند، که این موضوع 
هزینه های شهرداری را از 570 میلیارد تومان به حدود 2۴0 میلیارد تومان کاهش 

می دهد.
سقائیان نژاد خارج شدن بدنه از دستور کار شهرداری برای تملک را فرصتی 
برای مالکانی می داند که می خواهند اقدام به نوسازی یا بازسازی کنند چرا که اگر 

بر اساس طرح عقب نشینی کنند به آن ها پروانه داده می شود.
اواخر فروردین سکاندار طرح های عمرانی قم مجدد تاکید می کند اجرای این 
طرح در اولویت شهرداری نیست چرا که این طرح سنگین، مدت دار و متأسفانه 

زخمی شده است، قاری قرآن از هزینه نشدن اوراق فروخته شده برای این طرح 
در خود طرح هم گلایه می کند و می گوید: منابع مالی برای این طرح در بودجه 
پیش بینی نشده است و باید تدبیر خاصی داشته باشیم، اگر تدبیر نکنیم این 

زخم بازتر می شود.
حالا دیگر فاز 5 عمار یاسر نه اولویت دارد و نه اعتبار، سکوت درباره این طرح 
کنار  در  اما گلایه مردمی که  در رسانه هاست،  این سکوت  اما  آغاز می شود، 
خرابه های آن طرح اولویت دار زندگی می کنند سوزناک است، خانم میان سال 
ساکن کوچه کنار مسجد صاحب الامر )عج( می گوید: این خرابه ها تبدیل شده 
به محل بازی بچه های ما، معلوم نیست که چه آلودگی هایی در این خاک هاست، 
اصلًا کسی نظارت ندارد الان یکی از همین اهالی آمده آلونک مرغ در این بیابان 
درست کرده و مرغ ها را در این خرابه ها رها می کند، واقعاً ما از سر ناچاری در این 

محله هستیم.
حسینی از ساکنین کوچه بهار می گوید: کوچه ما به لحاظ عرض و کیفیت 
یکی از کوچه های خوب بود، اما با تخریب هایی که برای تعریض 7 متری صدوق 
انجام شد کوچه ما تبدیل شده به پارکینگ خودرو، برخی افراد هم که نخاله های 

ساختمانی خود را در خرابه ها تخلیه می کنند...
وارد چهارمین سالی می شویم که سکان شهر قم در دستان سید مرتضی 
سقائیان نژاد است، زمزمه هایی از تغییر رویکرد در شهرداری شنیده می شود، 
ظاهراً بی شگونی این طرح به پایان رسیده، نیمه اردیبهشت ۹7 عبدالله جلالی 
رئیس شورای شهر قم خبر از اولویت دار شدن این طرح خبر می دهد و می گوید: 
تکمیل »فاز پنج عمار یاسر« از جمله اولویت های قم در سال جاری است … رفع 
مشکل تملک اراضی »فاز پنج عمار یاسر« و تعیین تکلیف آن پس از ۴0 سال از 

جمله پروژه های مهمی است که امسال به بهره برداری خواهد رسید.
دوباره طرح »فاز پنج عمار یاسر« اولویت دار می شود!

شهریورماه ۹7 علیرضا اقبالیان شهردار منطقه هفت از تخصیص 30 میلیارد 
تومان نقد و غیر نقد برای تملک معبر اصلی طرح خبر می دهد و می گوید: از 
اوایل امسال تاکنون و پس از اطلاع رسانی صورت گرفته، تعداد قریب به ۴0 نفر 
از مالکان املاک در مسیر به اداره املاک منطقه هفت مراجعه نموده و تاکنون 
قریب به 12 فقره از پرونده های املاک در مسیر فاز 5 عماریاسر با واگذاری ملک 

معوض مناسب به مالکان محترم، مراحل نهایی تملک را سپری می نماید.
چند ماه بعد در دی ماه، متین فر که به جای اقبالیان مدیریت شهرداری منطقه 
هفت را در دست گرفته، خبر از ایجاد ستاد تملک »فاز پنج عمار یاسر« می دهد 
و در همان ماه، اولین جلسه اش را برگزار می کند و خبری در رسانه ها مبنی بر 
اخطار به مالکان حد فاصل خیابان معلم تا خیابان شهیدان فاطمی )دورشهر( 
- که شامل خیابان معلم تا کوچه ممتاز، کوچه ممتاز تا کوچه بیگدلی و کوچه 

بیگدلی تا خیابان دورشهر- منتشر می شود.
کار به کندی جلو می رود، وارد سال ۹۸ می شویم سال قیمت های هیجانی، 
سالی که افزایش قیمت های بدون توقف در آن شروع می شود، این افزایش 
قیمت گریبان زمین را هم گرفته است، حالا که به ظاهر عزم شهرداری برای حل 

مشکلی که عمرش از نیم قرن هم بیشتر شده جزم شده، قیمت ها بالا می رود.
بخش خصوصی می تواند به میدان بیاید!

اردیبهشت ۹۸ مسگری رئیس کمیسیون معماری و شهرسازی شورا می گوید: 
فاز 5 عماریاسر جز طرح های اولویت دار شورا برای تکمیل در مدت دو سال 
است، سال ۹۸ که از نیمه می گذرد، محرری رئیس کمیسیون شهرسازی شورای 
شهر در جمع خبرنگاران با اشاره به اینکه برای بازگشایی مسیر این طرح 200 
ملک باید خریداری شود می گوید: نیمی از املاک خریداری شده و پس از 

تملک 100 ملک باقی مانده عملیات اجرایی آغاز می شود.
سال ۹۸ با کور سویی از امید برای اهالی به پایان می رسد، مسگری که حالا بر 
صندلی سخنگوی شورای شهر نشسته و پاسخ خبرنگاران را می دهد با اشاره به 
تخصیص ۸0 میلیارد تومان برای تملک معبر اصلی طرح در سال ۹۸ می گوید: 
امسال هم همان میزان اعتبار برای تملک تخصیص داده ایم و امیدواریم عملیات 

اجرایی این طرح در شهریور ماه آغاز شود.
شهریور ۹۹ از راه می رسد شهردار با خبرنگاران وعده دارد، جلسه پرحاشیه ای 
برای  گری  تسهیل  را  پروژه  این  در  شهرداری  سیاست  شهردار  آقای  است، 

سرمایه گذاری بخش خصوصی در طرح »فاز پنج عمار یاسر« عنوان می کند!
دوباره طرح تغییر می کند!

شهریور هم تمام می شود و خبری از آغاز اجرای عملیات ساخت فاز 5 عمار 
یاسر نیست، طرحی که خودش دوباره دو قسمت شده: از بلوار معلم تا خیابان 

شهید فاطمی )دورشهر( و از خیابان شهید فاطمی تا بلوار جمهوری اسلامی.
 حرف و حدیث هایش تمامی ندارد، مهر ماه امسال، جانقربان معاون معماری 
یاسر خبر می دهد  بلوار عمار  از کم شدن عرض  و شهرسازی شهرداری قم 
و می گوید: مشاور حمل و نقل و ترافیک پیشنهاد اجرای فاز پنج عمار یاسر با 
عرض ۴5 متر را ارائه کرده که طبق مدل سازی و مطالعات علمی این عرض معبر 
می تواند نیاز این مسیر را حل کند. خروجی مطالعات مشاور این بود که عرض ۴5 
متر در این معبر حتی بدون تونل می تواند پاسخگوی نیاز ترافیکی باشد، اما بنا بر 

تاکید آقای شهردار فاز پنج عمار یاسر در دو سطح شکل خواهد گرفت.
فردای مصاحبه جانقربان، متین فر مدیر منطقه هفت شهرداری قم مصاحبه 
می کند و می گوید: تا کنون نیمی از زمین های فاز 5 عماریاسر تملک شده است و 
کار به سختی جلو می رود چرا که قیمت ها به صورت عجیبی افزایش پیدا می کند 

و ثبات هم ندارد و در این شرایط توافق سخت است.
متین فر از آغاز اجرای طرح 55 ساله در 6 ماه دوم سال ۹۹ آن هم فقط حد 
فاصل خیابان معلم تا کوچه ممتاز خبر می دهد و می گوید: پروژه هم به صورت 

تونل و هم روی سطح با عرض ۴5 متر اجرا خواهد شد.
»فاز پنج عمار یاسر« طرح بی شگونی است که عمرش از نیم قرن گذشته، 
سالهاست که شهردار ها یکی پس از دیگری می آیند و عزمشان را بر اجرای این 
طرح می گذارند، تا یکی دست به کار می شود، شهردار بعدی می آید و اولویت 
را تغییر می دهد، سال ها می گذرد، مردم بی گناه مجاور خرابه های طرح در 
سختی زندگی می کنند، صدایشان به گوش نمایندگانشان برای مدیریت شهر 
هم نمی رسد، این طرح 55 ساله حالا مهمترین مسئله اش تملک  املاک باقی 
مانده  در مسیر است، کار شاقی که حالا با توجه به افزایش نجومی قیمت املاک 
نسبت به سال ۹۴، بعید است از عهده شهردار فعلی هم برآید، حالا اراده کار 

وجود دارد، اما دیگر پولی در بساط نیست!

مردم همچنان از نبود زیرساخت ها گلایه دارند

پرونده مسکن مهر بسته
مشکلات همچنان باز

 باوجود این که مسئولان از بسته شدن پرونده مسکن مهر در قم سخن می گویند، 
اما هنوز چندین واحد مسکونی این طرح به دلایل مختلف تحویل متقاضیان نشده و 

مشکلات ساکنان این محدوده استان همچنان به قوت خود باقی است.
 مسکن مهر از طرح های ابداعی دولت نهم بود که با وعده ساخت ۴3 هزار واحد 
آپارتمان در استان قم آغاز شد، ولی به دلایل مختلف از جمله خلف وعده تعاونی ها، 
این طرح با گذشت سالها همچنان ناتمام مانده است و آنچه باید مِهر می شد برای 

عده ای به جور تبدیل شد. 
مسکن مهر به عنوان طرحی برای خانه دار شدن قشرهای ضعیف و کمتر برخوردار 
کلید خورد و در دولت یازدهم و دوازدهم نیز ادامه یافت تا بتواند مشکل خانه دار شدن 

خانواده ها را حل نماید.
استان قم متعهد به ساخت ۴3 هزار واحد آپارتمان بود و تاکنون در چندین مرحله 
واگذاری، بیش از ۴2 هزار واحد به متقاضیان تحویل شده و پرونده بقیه واحدها 
به دلیل مواجهه با مشکلاتی از جمله بدعهدی پیمانکار و یا اختلاف بین اعضا، 
در دستگاه قضا می باشد. طرح مسکن مهر استان قم علی رغم اعلام مسئولان، 

همچنان ناتمام رها شده و 600 واحد هنوز به متقاضیان تحویل داده نشده است.
ساخت وساز مسکن مهر شهر قم در شهرک پردیسان تمرکز یافته است و قشرهای 
مختلف مردم با ثبت نام در تعاونی های مختلف راهی برای خانه دار شدن خود یافتند؛ 
ولی به گفته اهالی ساکن در مجتمع های مسکونی مهر، حتی واحدهای تحویل داده 

شده نیز با مشکلات عدیده ای مواجه است.
پردیسان در منطقه هشتم شهرداری و در جنوب غربی شهر قم واقع شده است، 
این منطقه در سال 1377 توسط وزارت مسکن و شهرسازی وقت تاسیس و در سال 

13۹0 به یکی از مناطق شهرداری قم تبدیل شد.
نداشتن امکاناتی از جمله آب، برق و یا گاز در برخی واحدها، نداشتن آسفالت 
محوطه، نداشتن پایان کار به دلیل ناتمام ماندن سیستم اطفاء حریق از جمله 
مهم ترین مشکلاتی است که ساکنان بیش از 150 هزار نفری مسکن مهر با آن 

دست وپنجه نرم می کنند.
از سوی دیگر به دلیل ناکارآمدی و ضعف در مدیریت و اجرای پروژه و نوسانات بازار 
مسکن ساخت واحدهای برخی از تعاونی ها نیمه تمام مانده و واریزی های گاه وبیگاه 

به حساب تعاونی و شرکت های سازنده،  طاقت مالکان را طاق کرده است.
یکی از ساکنان واحدهای مسکونی مهر به خبرنگار ایرنا، گفت:  با توجه به این که 
در این منطقه خانوارهای حوزوی و فرهنگی بسیار ساکن هستند، ولی این شهرک 
کتابخانه و مراکز فرهنگی محدودی دارد که به هیچ عنوان جوابگوی این جمعیت 
نمی باشد. وی افزود: سرانه آموزشی شهرک پردیسان پایین تر از داخل شهر است و 

تراکم دانش آموزان در کلاس ها بسیار بالاست.
نبود کلانتری، ایستگاه آتش نشانی و مرکز درمانی در مسکن مهر نقطه دیگر 
اعتراض مردم است که به گفته آنان این امکانات در بافت قدیمی شهرک وجود دارد، 
ولی محله های مسکن مهر به تعداد کافی از این امکانات بهره مند نیست و این مساله 

باعث نارضایتی مردم شده است.
یکی دیگر از ساکنان شهرک پردیسان می گوید: متاسفانه واحدهای مسکونی مهر 
در قم بدون توجه به مسایل ایمنی ساخته شده و یکی از مهم ترین مخاطرات موجود، 

نبود ایستگاه آتش نشانی در حاشیه ساختمان های مسکن مهر است.
وی افزود: حتی سیستم آتش نشانی برخی مجتمع های مسکن مهر نیز تکمیل 

نشده و امکان صدور پایان کار برای این واحدها وجود ندارد.
وی اضافه کرد: برای واحدهای مسکونی که پایان کار ندارد، سند تک برگ صادر 
نمی شود و در نتیجه قیمت فروش واحدها بسیار پایین تر از واحدهای دارای سند 

می باشد.
یکی دیگر از ساکنان مسکن مهر کمبود سرانه ورزشی و فضای سبز را از مشکلات 
جدی این منطقه عنوان و بیان کرد:  با وجود جمعیت بالایی که در شهرک پردیسان 
ساکن است،  این منطقه فاقد بوستان های بزرگ شهری است و ساکنان مجبور 

هستند برای تفریح به داخل شهر بروند.
وی با اشاره به ضعف شهرک پردیسان در زیرساخت، اضافه کرد: نبود سالن های 
ورزشی مناسب و کافی نیز از دیگر مشکلاتی است که ساکنان مسکن مهر با آن 

مواجه هستند.
وی کمبود مدرسه را از مشکلات اساسی عنوان و خاطرنشان کرد: فاصله خانه ام تا 
مدرسه فرزندم به اندازه ای طولانی است که هر سال باید برای سرویس مدرسه ثبت نام 

کنیم.
یکی از ساکنان مسکن مهر که 6 سال است در واحد خود ساکن می باشد نیز گفت: 
در این سال ها به دلیل اختلاف بین پیمانکار و اعضای تعاونی، محوطه مجتمع هنوز 

تکمیل نشده است.
وی افزود: حتی آسانسور یکی از بلوک های این مجتمع راه اندازی نشده و تاکنون 

نیز نتوانسته ایم اختلاف فی مابین را به سرانجام برسانیم.
نبود ایمنی لازم در ساختمان ها از جمله نبود درب های ضدسرقت، نبود درمانگاه و 
داروخانه شبانه روزی و کلانتری به تعداد کافی، نبود بیمارستان و سکونت خانواده ها 
با فرهنگ های مختلف از دیگر مشکلاتی است که ساکنان محله های مسکن مهر قم 

با آن مواجه هستند.
شهریورماه گذشته نیز مالکان واحدهای آخرین پروژه مسکن مهر که در محله هشت 
شهرک پردیسان قرار دارد و پس از حدود 10 سال از آغاز ثبت نام هنوز واحدهای آن 
واگذار نشده است، به نشانه اعتراض در کنار مجتمع چادرهای مسافرتی برپا کردند.

مالکان این واحدها نسبت به افزایش 10 برابری قیمت تمام شده، بدقولی تعاونی 
سازنده مجتمع و طولانی شدن زمان تحویل پروژه اعتراض داشتند.

درصد بالایی از ساکنان مسکن مهر قم از قشرهای ضعیف و کم درآمد جامعه 
هستند که با هزاران امید برای خانه دار شدن، مسکن مهر را انتخاب کرده اند؛ ولی 
مسایل و مشکلات موجود در این محله ها، زندگی آن ها را با سختی های عدیده ای 

مواجه کرده است.
سرویس های  مانند  مشکلاتی  رفع  باید  قم  شهری  مسئولان  می رسد  نظر  به 
حمل ونقل، آسفالت معابر خاکی، ضعف فرهنگی و محدودیت سرانه آموزشی، 
ورزشی و فضای سبز، مشکلات درمانی، نبود مراکز خرید، نبود مراکز درمانی و 
خدماتی به تعداد کافی و همچنین رفع برخی مشکلات فنی از جمله سامانه اطفاء 
حریق در ساختمان ها را مورد نظر خود قرار دهند تا شاهد رفاه حال مردم ساکن در 

پردیسان قم باشیم.
۴۳ هزار واحد مسکن مهر در قم احداث شده است

مدیرکل راه و شهرسازی قم گفت: از سال ۸۹ تاکنون،  ۴3 هزار و 306 واحد مسکن 
مهر در این استان احداث و تحویل متقاضیان شده است.

حسن صبوری در گفت وگو با خبرنگار ایرنا،  افزود: از این تعداد 27 هزار و ۴03 واحد 
در دولت های یازدهم و دوازدهم به متقاضیان واگذارشده است.

وی اضافه کرد: کل تعهد مسکن مهر استان قم، ۴3 هزار و 50۴ واحد مسکونی 
می باشد که فقط 1۹۸ واحد باقی مانده است.

وی افزود: واحدهای برخی تعاونی ها از جمله تعاونی160 واحدی مرواریدسازان 
نوین و 3۸ واحدی طاها به دلیل دارا بودن پرونده قضایی،  تکمیل  نشده و از پروسه 

مسکن مهر خارج  شده  است.
صبوری اضافه کرد: به محض تعیین تکلیف این واحدها در دستگاه قضا، کار 
ساخت و تکمیل این مجتمع های مسکونی ادامه پیدا می کند و به چرخه تکمیل و 

تحویل بازمی گردند.
مدیرکل راه و شهرسازی قم تاکید کرد: پرونده مسکن مهر قم با اعلام وزیر راه و 

شهرسازی تمام شده و مسکن مهر تعیین تکلیف نشده در استان نداریم.
صبوری در خصوص توزیع نامتوازن امکانات شهری در منطقه پردیسان نیز گفت: 
پروژه مسکن مهر به سرعت وارد مراحل اجرایی و عملیاتی شد از این رو طراحی نقشه 

امکانات شهری مغفول ماند.
وی ادامه داد: ساخت وساز امکانات شهری از جمله بیمارستان، بوستان و فضای 
سبز از سال ۹۴ به نهادهای ذیربط واگذار شده، اما به دلایلی از جمله کمبود بودجه 

هنوز برخی مناطق فاقد امکانات است.
مدیرکل راه و شهرسازی قم تصریح کرد: بسیاری از زمین های خالی در مناطق 
پردیسان کاربری مسکونی ندارد و برای ایجاد امکانات رفاهی و تفریحی برای ساکنان 

آن منطقه واگذار شده و سرعت ساخت وساز این مناطق بسیار پایین است.

بد شگونی طرحی با بیش از نیم قرن قدمت؛

طرح »فاز پنج عمار یاسر« اولویت دار می شود!
عزم اجرا طرح وجود دارد ؛افزایش نجومی قیمت املاک مانع اتمام تملکات 
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طرح:پروانه ایزدخواست

کرونا هم به التماس می افته!

کرونا ۱2 تَن دیگر را در قم قربانی کرد
رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم با اشاره به آخرین وضعیت کرونا در قم گفت: در 2۴ ساعت گذشته 12 
بیمار که نتیجه آزمایش کرونای آنها مثبت بود جان خود را در قم از دست دادند. به گزارش عصر چهارشنبه 
روابط عمومی علوم پزشکی قم محمد رضا قدیر اظهار داشت: در 2۴ ساعت منتهی به سی ام مهرماه 101 
تَن با تشخیص احتمالی و مشکوک به کرونا در مراکز درمانی قم مورد پذیرش قرار گرفتند.وی با اشاره به 
بستری شدن 71 بیمار جدید کرونایی در بخش ها و تحت نظر اورژانس بیمارستان افزود: 63 تَن از کل 
بیمارانی که طی روزهای گذشته بستری بودند نیز ترخیص شدند.رئیس علوم پزشکی قم افزود: در حال 
حاضر 665 بیمار مشکوک به کرونا در بیمارستان های قم بستری می باشند که وضعیت 150 تَن از آنها 
وخیم است.وضعیت کرونا در قم از روز بیستم شهریورماه و به دنبال افزایش قابل توجه بیماران و مبتلایان این 

بیماری فوق قرمز شده است.

 جریمه های کاغذی جمع می شود
رئیس پلیس راهور ناجا: گفت  با استفاده از دست افزار های مخصوص جریمه در آینده نزدیک شاهد جمع 
شدن جریمه های کاغذی خواهیم بود. سردار هادیانفرد با تبیین علمکرد پلیس راهور گفت: با راه اندازی 
سامانه همراه "پلیس من" هشت نوع خدمت از جمله اینترنتی شدن شماره گذاری خودرو ها در این سامانه 
ارائه می شود.وی افزود: البته اینترنتی شدن شماره گذاری خودرو ها در مرحله اول فقط در مرکز شماره 
گذاری میثم انجام می شود و بتدریج در سراسر کشور انجام خواهد شد.سردار هادیانفر افزود: با استفاده از 
دست افزار های مخصوص جریمه که از طریق تلفن همراه انجام میشود در آینده نزدیک شاهد جمع شدن 

جریمه های کاغذی خواهیم بود.
 

صید ترال متوقف شد
رئیس فراکسیون محیط زیست مجلس گفت: ممنوعیت صید ترال که قرار است با هدف آیش دریا انجام 
شود، دو ساله است و از ابتدای آذرماه اجرایی می شود.سمیه رفیعی تصریح کرد: 53 هزار صیاد در سواحل 
جنوبی ایران به صورت مستقیم از صید سنتی ارتزاق می کنند؛ اما متاسفانه حدود 10 سالاست که پدیده 
شومی به نام صید ترال با جارو کردن تمامی ماهیان دریای جنوب کشور، صیادان را با مشکلات عدیده ای 
روبرو کرده است به نحوی که حدود ۸0 درصد صیادان چابهار به واسطه ورود کشتی های صید ترال به این 
آب ها بیکار شدند.رئیس فراکسیون محیط زیست مجلس با اشاره به تبعات بیکاری صیادان جنوب کشور 
افزود: صید ترال شغل و احساس هویت شغلی صیادان را از بین برده و موجب افزایش چشمگیر معضلات 

اجتماعی، چون اعتیاد، قاچاق و مشکلات خانوادگی شده است.

 اولین ایرانی که واکسن کرونا را تست خواهد کرد
طبق تصمیم مسولان فدراسیون روسیه و مسولان عالی رتبه این کشور حسین روحانی سرمربی تیم ملی 
کاراته روسیه به همراه دیگر مربیان و اعضاء تیم ملی این کشور ۴ روز آینده واکسن کرونا را تست خواهند کرد.
با این حساب روحانی اولین ایرانی ورزشکار خواهد بود که واکسن کرونا را تست خواهد کرد.روحانی از سال 
گذشته با فدراسیون کاراته روسیه به عنوان سرمربی به توافق رسیده و تا المپیک توکیونیز مسولیت تیم ملی 

کاراته این کشور را برعهده خواهد داشت.

تایید محکومیت سنگین رئیس سابق هلال احمر
یک منبع آگاه از تأیید حکم 12 سال حبس برای علی  اصغر پیوندی خبر داد.به گزارش باشگاه خبرنگاران 
جوان، یک منبع آگاه حکم 12 سال حبس برای علی اصغر پیوندی رئیس سابق جمعیت هلال احمر را تأیید 
کرد.این منبع آگاه اظهار کرد: رسیدگی به پرونده پیوندی به پایان رسیده است و با اتمام رسیدگی به جرایم و 
تخلفات، نامبرده به 12 سال حبس تعزیری، رد مال و پرداخت حدود 1۴0 هزار یورو و انفصال دائم از خدمات 
دولتی محکوم شد.وی ادامه داد: پیوندی در 12 آذر ماه ۹۸ به اتهام اختلاس و تصرف غیرقانونی در اموال 

هلال  احمر عزل و بازداشت شده  بود.

جواب تست کرونای دیاباته گم شد!
مدیر امور روابط بین الملل باشگاه استقلال اعلام کرد پاسخ تست کرونای مهاجم اهل مالی این تیم گم 
شده است!کاظم قیم مدیر بین الملل باشگاه استقلال، درباره وضعیت دیاباته به سایت رسمی این باشگاه 
گفت: طبق قرار قبلی شیخ دیاباته قرار بود روزچهارشنبه  راهی دوحه و سپس تهران شود اما وکیل این بازیکن 
طی یک پیام رسمی به باشگاه استقلال اعلام کرده آزمایشگاهی که از دیاباته تست کرونا گرفته، نمونه این 
تست را گم کرده و به همین دلیل دیاباته مجبور به تکرار تست کرونا شده است.وی افزود: از همین روی 

بازگشت دیاباته به تهران بعد از گرفتن تست مجدد کرونا از این بازیکن صورت خواهد گرفت.

معاون برنامه ریزی و سرمایه انسانی شهرداری قم مطرح کرد

 جلب مشارکت نخبگان در تدوین 
برنامه پنج ساله دوم مدیریت شهری

 معاون برنامه ریزی و سرمایه انسانی شهرداری قم گفت: نظرسنجی مردمی 
و نخبگانی در راستای تدوین برنامه پنج ساله دوم مدیریت شهری از سوی 

شهرداری قم در حال اجرا است.
محسن رنجبر از مراحل تدوین برنامه پنج ساله دوم مدیریت شهری خبر داد 
و اظهار داشت: با توجه به قرارگیری در آخرین ماه های برنامه  اول پنج ساله 
مدیریت شهری، نیاز به بررسی وضعیت و راهی که آمده ایم به منظور اتخاذ 

رویکرد در تدوین برنامه دوم پنج ساله احساس می شد.
معاون برنامه ریزی و سرمایه انسانی شهرداری قم با تاکید بر اهمیت نگاه 
واقع بینانه به وضع موجود برای تدوین برنامه دوم پنج ساله افزود: در همین 
راستا دو رسته نظرسنجی در دستور کار قرار گرفته است که یکی نظرسنجی 
مردمی است و دیگری نظرسنجی از نخبگان که میتوانند در این نظرسنجی 

نیازها و اولویت های مدیریت شهری را انتخاب کنند.
رنجبر با اشاره به طرح دو سوال از مردم در این نظرسنجی تاکید کرد: در 
سوال اول نظر مردم در رابطه با برجسته ترین اقدامات شهرداری در پنج 
ساله گذشته پرسیده می شود که می توانند به طریق اولویت نظرات خود را 
مشخص کنند و در سوال دوم نیز نیازهای پنج ساله آینده به منظور پیش بینی 

اولویت های تدوین برنامه پنج ساله دوم از سوی مردم تعیین می شود.
نظرات  اتخاذ  به  قم  شهرداری  انسانی  سرمایه  و  ریزی  برنامه  معاون 
نخبگان در اجرای این نظرسنجی نیز اشاره و تصریح کرد: در بخش دیگر 
نظرسنجی ها فرم های نظرسنجی طراحی شده و در اختیار نخبگان شهر از 
جمعه مسئولان استانی، اساتید دانشگاه و حوزه های علمیه قرار گرفته است.
به گفته وی فرمهای نظرسنجی نخبگان در اختیار استاندار و مدیران 
دستگاه های استانی، اعضای شورای شهر، سازمان برنامه و بودجه، اساتید 
دانشگاه و حوزه و برخی دیگر از نخبگان استان قرار گرفته و آنها می توانند به 

سوالات نظرسنجی به صورت تشریحی پاسخ بدهند.
رنجبر از بارگذاری نظرسنجی مردمی بر روی پورتال شهرداری قم خبر داد 
و افزود: در تلاش هستیم که با انتشار نظرسنجی در دیگر بسترهای فضای 

مجازی، مشارکت بیشتری از سوی مردم را جذب کنیم.
  

مدیرکل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری قم خبرداد

اکران ۴۰ سازه تبلیغاتی به منظور 
مبارزه با کرونا

 مدیرکل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری قم با اشاره به اکران ۴0 سازه 
تبلیغاتی تا پایان آذرماه به منظور مقابله با کرونا، از احداث سازه های جدید 

تا اواسط آبان ماه خبر داد.
مهدی کلانترزاده با اشاره به ظرفیت تبلیغات محیطی شهرداری قم اظهار 
داشت: تمام سازه های تبلیغاتی شهر در اختیار شهرداری قم نیست و بخشی 
از آنها در اختیار بنیاد شهید و امور ایثارگران، سپاه، مخابرات و ارگان های 
دیگر قرار دارد. مدیرکل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری قم به تبلیغات 
محیطی مناسبت های اخیر و پیش رو اشاره کرد و افزود: سازه های تبلیغاتی 
مرتبط با هفته وقف و هفته نیروی انتظامی در سطح شهر متناسب با برنامه ها 
اکران شده، در مورد همایش هوش مصنوعی نیز تبلیغات محیطی در حال 
انجام است. وی به استفاده از ظرفیت تبلیغات محیطی در مقابله با کرونا 
هم اشاره کرد و گفت: ۴0 سازه تبلیغاتی تا پایان آذرماه در سطح شهر قم 
در مقابله با کرونا تقویت می شود و علاوه بر این با همراهی فرهنگ و ارشاد 
اسلامی و مشارکت رسانه ها امیدوار هستیم در فضای مجازی، ظرفیت های 

خوب تبلیغی در راستای رعایت دستورالعمل های بهداشتی به وجود آوریم.
کلانترزاده به ساختار کلی سازه های تبلیغاتی هم اشاره کرد وگفت: دو نوع 
سازه تبلیغاتی در سطح شهر وجود دارد که یک نوع سازه در راستای ترویج 
فرهنگ شهروندی و ویژه مراسم و برنامه ها و یا تمثال شهداست که در اختیار 

چند دستگاه از جمله شهرداری، بنیاد شهید، سپاه و مخابرات است.
مدیرکل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری قم با بیان اینکه سازه هایی که 
در اختیار سازمان فرهنگی است در مراسم و مناسک مورد استفاده قرار می 
گیرد تصریح کرد: علاوه بر این سازه ها، دسته دوم تعداد سازه هایی است 
که دردست بخش خصوصی قرار دارد. وی مشارکت بخش خصوصی در 
تبلیغات محیطی پیشگیری از کرونا در قم را مناسب ارزیابی کرد و گفت: 
در این مدت بخشودگی و تخفیف قابل توجهی در شرایط کرونا برای بخش 
خصوصی در نظر گرفته ایم. کلانترزاده با تاکید بر اینکه بحران سنگین کرونا 
نیاز به قدم های موثری برای تبلیغات و اطلاع رسانی دارد، خاطرنشان کرد: 
برای احداث سازه های جدید به منظور تبلیغات بیشتر در راستای ریشه کنی 
کرونا هم اقدام شده، مجوزهای لازم را اخذ کرده ایم و فنداسیون در حال 

اجراست و اواسط آبان ماه سازه های جدید تحویل داده می شود.
وی افزود: ایجاد امکانات سازه ای و طراحی و نصب بنر دارای هزینه است 
و اگر دستگاه های اجرایی همراهی کنند می توانیم بخش زیادی از سازه ها را 

در مورد هشدارهای کرونایی اختصاص دهیم.

شهردار قم  خبرداد

درخواست انتشار 2هزارمیلیارد تومان 
اوراق مشارکت قطار شهری

شهردار قم از درخواست انتشار دو هزار میلیارد تومان اوراق مشارکت قطار 
شهری برای سال 13۹۹ خبر داد.

سید مرتضی سقائیان نژاد در جلسه شورای اسلامی شهر قم با اشاره به مسئله 
تامین مالی پروژه متروی قم اظهار داشت: برای سال 13۹۹ درخواست انتشار 
دو هزار میلیارد تومان اوراق مشارکت قطار شهری به دولت اعلام می شود. 
وی با اشاره به اینکه دولت و شهرداری در پروژه های قطار شهری شریک هم 
محسوب می شود افزود: ما باید تلاش کنیم مشارکت دولت در این پروژه ها به 
حداکثر برسد. شهردار قم به انتقاد مطرح شده در خصوص قرار گرفتن نام 
پروژه منوریل در این درخواست اشاره کرد و گفت: هدف ما بالا بردن قدرت 
چانه زنی است چرا که این اعداد در دولت تعدیل خواهد شد. شهردار قم در 
بخش دیگری از جلسه به مسئله لزوم مشارکت دولت در ایجاد زیرساخت های 
مدیریت پسماند اشاره کرد و اظهار داشت: در حال طراحی فرایندی هستیم 
که دولت در ایجاد دستگاه هاضم در قم وارد مشارکت با شهرداری شود. وی با 
اشاره به اینکه شورای شهر باید در ریل گذاری این حرکت با شهرداری سهیم 

باشد افزود: هدف ما ایجاد فضایی برای جلب مشارکت از سوی دولت است.
 

رئیس کمیسیون برنامه و بودجه شورای اسلامی شهر قم خبرداد

 مشارکت  شهرداری در ساخت یک 
مجتمع مسکونی تجاری 

موضوع مشارکت شهرداری در احداث مجتمع مسکونی در بلوار پیامبر 
اعظم درجلسه شورای اسلامی شهر قم مورد بررسی قرار گرفت.

به گفته مجید اخوان، رئیس کمیسیون برنامه و بودجه شورای اسلامی شهر 
قم سهم آورده شهرداری در این پروژه 61 میلیارد تومان و سهم آورده سرمایه 
گذار 5۴ میلیارد تومان است. وی افزود: سهم شهرداری در قالب قیمت 
زمین و عوارض مطرح شده و سهم شریک ساخت 16 هزار متر زیربنا در این 

پروژه تجاری مسکونی است.

 استاندار قم گفت: سلامت مردم خط قرمز مسئولان قم در هر تصمیم مرتبط 
با کروناست و هیچ مساله دیگری نمی تواند سلامتی مردم را در تصمیم گیری ها 

به خطر بیاندازد.
بهرام سرمست روز چهارشنبه در جلسه ستاد مدیریت بحران در سالن کرامت 
استانداری افزود: الزاماتی که برای رعایت پروتکل های بهداشتی در حرم مطهر 
حضرت معصومه)س( و مسجد مقدس جمکران انجام شود باید طی جلسات 
آینده به صورت دقیق مشخص گردد. وی ابراز داشت: هیچ فردی بدون ماسک 

نباید وارد حرم مطهر و مسجد مقدس جمکران شود.
استاندار قم با تاکید بر این که عدم رعایت پروتکل های بهداشتی در بین ادارات 
قم قابل قبول نیست و افراد متخلف باید به هیات تخلفات معرفی شوند گفت: 

دستگاه های اجرایی حق ارائه خدمات به افراد فاقد ماسک را ندارند.
سرمست گفت: اینکه آمار داده می شود 6 درصد ادارات قم به پروتکل های 

بهداشتی بی توجه هستند برای مجموعه مدیریت قم، نقطه آسیب بزرگی است.
استاندار قم ابراز داشت: هیات تخلف باید مدیران و کارمندانی که نسبت به 

رعایت پروتکل های بهداشتی کم توجه هستند را معرفی کنند.
سرمست در ادامه گفت: محدودیت های پیشنهادی دانشگاه علوم پزشکی قم 

برای هفته آینده بعد از موافقت ستاد ملی مبارزه با کرونا ابلاغ خواهد شد.
استاندار قم عنوان کرد: بوستانها و پارک های شهری از هفته آینده می توانند 

طبق روال سابق به فعالیت خود ادامه دهند.
وی همچنین با اشاره به اجرای موفق طرح رفع حادثه و تعویض شیرآلات رینگ 
غربی آبرسانی قم گفت: این طرح نشان داد که اقناع افکار عمومی تا چه میزان در 

پیشبرد برنامه ها موثر است.
 تعیین قیمت مرغ به آنالیز دقیق و واقع بینانه نیاز دارد

 استاندار قم همچنین سه شنبه شب در جلسه ستاد تنظیم بازار و تامین ارزاق 
قم با تاکید بر نقش آفرینی جدی دستگاه های دولتی در راستای تامین و توزیع 
کالاهای اساسی مورد نیاز مردم گفت: تامین و توزیع کالاهای اساسی قم در دستور 

کار دستگاه های اجرایی استان قرار دارد.
سرمست  طی سخنانی با تاکید بر بازبینی در سیاست های تنظیم بازار اظهار 
داشت: دلایل کاهش جوجه ریزی در واحدهای مرغداری باید به صورت تخصصی 
بررسی شود. سرمست با تاکید بر در نظر گرفتن مصالح تولیدکنندگان و برقراری 
اعتدال در سوی مصرف و تولید گفت: تشکیل کارگروهی برای آنالیز قیمت ها و 

هزینه های تمام شده برای مرغداران امری ضروری است.
استاندار قم با بیان اینکه راه کارهای کنترل قیمت مرغ و عرضه آن باید به صورت 
استانی بررسی شود تصریح کرد: بایستی ملاحظات استانی را به مسئولان ملی 
اعلام کنیم. مقام عالی دولت در استان با اشاره به بالا بودن هزینه های تولید گفت: 

باید برای حمایت از تولیدکنندگان گام های موثرتری برداریم.
وی توزیع گوشت و مرغ منجمد و گرم به اندازه نیاز مردم را خواستار شد و تصریح 
کرد: باید تمهیداتی اندیشیده شود تا مرغ صرفا در یک فروشگاه خاص توزیع نشود 

تا از ایجاد صف در شرایط کرونایی جلوگیری شود.
استاندار قم همچنین با تاکید بر اینکه با انحصار در هر صنفی مقابله می کنیم 
عرضه ماسک مورد نیاز مردم در شرایط کرونایی را ضروری دانست و گفت: در 

سیستم توزیع اقلام مورد نیاز استان باید فرایندها اصلاح شوند.
سرمست در پایان با بیان اینکه در قم نسبت به سایر استان های کشور وضعیت 
خوبی به جهت تنظیم بازار داشته ایم افزود: بازرسان دستگاه های نظارتی عملکرد 

خوبی در بحث کنترل قیمت ها داشته اند.

 استاندار قم: 

سلامت مردم خط قرمز تصمیمات کرونایی است

فرمانده انتظامی استان قم  مطرح کرد

کمبود کمپ های نگهداری معتادان متجاهر 
فرمانده انتظامی استان قم گفت: جمع آوری متکدیان در سطح شهر بر عهده شهرداری است و 
این نهاد نیز عملکرد مطلوبی در این زمینه تاکنون داشته است. سرهنگ سید محمود میرفیضی روز 
چهارشنبه  در جلسه ستاد مدیریت بحران قم اظهارداشت : روزانه به صورت متوسط 25 معتاد متجاهر در 
قم دستگیر و تحویل کمپ های نگهداری می شوند. وی ادامه داد: ظرفیت کمپ های نگهداری معتادان 
متجاهر در قم 750 نفر است درحالی که هم اکنون ۹50 نفر در این کمپ ها حضور دارند. میرفیضی 
افزود: در این شرایط کرونایی باید محلی اضطراری برای نگهداری معتادان متجاهر در قم در نظر گرفته 
شود. وی همچنین عنوان کرد: روزانه 2 هزار و 200 نفر به صورت میانگین به مراکز انتظامی قم مراجعه 
می کنند. وی گفت:میزان رعایت پروتکل های بهداشتی در نیروی انتظامی بیش از ۹7درصد است. 
معاون خدمات شهری شهرداری قم نیز ابراز داشت: شهرداری برای جمع آوری متکدیان، کارتن خواب ها 
و معتادان متجاهر برنامه مدونی دارد و وضعیت قم در این رابطه بحرانی نیست. سید امیر سامع گفت: 
با همکاری مسئولان حرم مطهر حضرت معصومه)س( و نیروی انتظامی از ورود افراد متجاهر به حرم 

جلوگیری به عمل خواهد آمد و افراد شناسایی  شده به مراکز غربال گری منتقل می شوند.

جانشین فرمانده انتظامی استان قم  خبرداد:

راه اندازی پلیس امنیت اقتصادی
جانشین فرمانده انتظامی استان قم از راه اندازی پلیس امنیت اقتصادی در استان خبر داد.

سرهنگ بهادر اسماعیلی همزمان با هفته ناجا درگفت وگویی اظهارداشت: قم در شاهراه کشور قرار 
دارد و بخشی از قاچاق کشور از این مسیر صورت می گیرد، بنابراین پلیس امنیت اقتصادی یک ضرورت 
به شمار می رفت که در چند روز گذشته، این مهم محقق شد. وی همچنین از راه اندازی یگان تکاوری 
در استان خبر داد و افزود : این یگان برای کنترل کویر قم و اراذل و اوباش تشکیل شده است.  جانشین 
فرمانده انتظامی استان قم به برخی موفقیت های این نیرو در یک سال گذشته اشاره کرد و گفت: 
افزایش 15 درصدی کشف سرقت، ۹5 درصدی جرایم فضای مجازی و 1۹ درصدی کالا های قاچاق از 
جمله اینهاست. سرهنگ اسماعیلی راه اندازی شورای معتمدین و نگهبان محله را از دیگر دستاورد های 
این نیرو در قم برشمرد و گفت: تاکنون در 50 درصد محلات شهر قم، شورای معتمدین و نگهبانان محله 
راه اندازی شده است تا بتوانند به تامین امنیت محلات کمک کنند. وی همچنین به طرح هوشمند 
سازی فعالیت های پلیس در قم اشاره کرد و افزود : قم به عنوان پایلوت )محل اجرای آزمایش( این طرح 
در کشور تعیین شده است. جانشین فرمانده انتظامی استان گفت : با اجرای این طرح، گشت های 
پلیس ساماندهی می شود و زمان رسیدن پلیس به محل های مورد تقاضا را به کمتر از 10 دقیقه خواهد 
رساند. سرهنگ اسماعیلی با اشاره به ایجاد واحد های مشاوره رایگان در برخی کلانتری ها گفت: مردم 

برای بهره مندی از خدمات مشاوره ای ناجا می توانند با شماره تلفن 0۹65۸0 تماس بگیرند.

معاون درمان دانشگاه علوم پزشکی قم خبرداد

دستگیری ماماي متخلف و پلمپ مطب 
معاون درمان دانشگاه علوم پزشکی قم گفت :یک دفتر کار مامایی که به صورت غیرمجاز در استان قم 
اشتغال به سقط جنایي جنین بود، توسط کارشناسان نظارت بر درمان دانشگاه و با همکاري پلیس آگاهي 
و با حکم مراجع قضایی پلمب و ماماي متخلف دستگیر شد. دکتر پرهام اظهارداشت: با توجه به گزارشات 
واصله در خصوص انجام سقط غیرمجاز توسط یکی از کارشناسان مامایی، فعالیت نامبرده در طول چند 
روز تحت رصد بازرسان این معاونت قرار گرفت که پس از احراز، موضوع به معاون دادستان ارجاع و با دستور 
قضایي و همکاری پلیس آگاهی در زمان مناسب و حین ارتکاب جرم وارد عمل شدند و متهم دستگیر، محل 
فعالیت پلمب و مراتب به مراجع قضایی ارجاع شد. وی در ادامه به این نکته اشاره کرد که حوزه نظارت بر 
درمان دانشگاه با هدف جلوگیری از انجام اقدامات غیرقانونی و از جمله سقط جنایي جنین که شرعاً حرام و 
قانوناً جرم و بعضا دارای عارضه های جبران ناپذیری است، با جدیت بر ارائه خدمات درمانی در استان نظارت 

داشته و هیچگونه مماشاتی در برخورد با کسانی که منافع خود را بر سلامت مردم ترجیح می دهند ندارد.

 رییس دانشگاه علوم پزشکی قم برتداوم محدودیت 
های کرونایی تاکید کردگفت:کاهش تجمع، تردد و 
تراکم جمعیت برای جلوگیری از شیوع ویروس کرونا 

ضروی است.
محمدرضا قدیر روز چهارشنبه جلسه ستاد مدیریت 
بحران قم پیشنهاداتی برای اعمال محدودیت برای 
هفته آینده را مورد توجه قرار داد و اظهارداشت : طی 
هفته آینده همچنان باید کلیه، مدارس، دانشگاه 
صورت  به  ها  واموزشگاه  علمیه  های  حوزه  ها، 
غیرحضوری برگزار شود. وی اضافه کرد: فعالیت کلیه 
پذیرایی،  تالارهای  اغذیه فروشی ها،  رستوران ها، 
کبابی ها و غیره هم به یک سوم ظرفیت فعال شود. 
رییس دانشگاه علوم پزشکی قم ادامه داد: مهدهای 
کامل  صورت  به  باید  آینده  هفته  طی  قم  کودک 
تعطیل شوند و گیم نت ها و محل های بازی هم با 
یک سوم ظرفیت خود به فعالیت ادامه دهند. به گفته 
وی، برگزاری هرگونه همایش و تجمعی در قم ممنوع 
است و باید طی هفته آینده هم ادامه یابد. قدیر ابراز 
داشت: در شرایط کنونی هیچ توجیهی برای فعالیت 
قلیانسراها نیست و استخرها و ورزش های انفرادی با 

تماس بالا هم باید همچنان تعطیل باشند.
نباید با بروز سیر نزولی ابتلامسائل عادی 

پنداشته شود 
وی بابیان اینکه وضعیت قم در رابطه با کرونا به یک 

حالت ثابت و روبه نزول رسیده است.

بیماری  یک  کرونا  قدیر،  محمدرضا  گفته  به 
خانوادگی است و اصول فاصله گذاری اجتماعی باید 

از درون منازل آغاز شود.
وی اظهار داشت: تجمع، تراکم و تردد سه عامل 
اصلی سرایت و چرخش ویروس کروناست که هر سه 
عامل در استان قم بسیار بالاست. رییس دانشگاه 
علوم پزشکی قم یادآور شد: نگرانی مهم قم درحال 
حاضر اتصال پیک جاری به پیک جدید است که در 

فصل سرما احتمال آن بسیار زیاد است.
قدیر اظهار داشت: کادر درمانی قم از نظر روحی 
دچار استهلاک شدیدی شدند و باید حمایت های 

مادی و معنوی از کادر درمان قم انجام بگیرد.
تشدید  گفت:  قم  پزشکی  علوم  دانشگاه  رییس 
نظارت و اعمال قانون سیاست مهم قم در روزهای 
بار دیگر  ابتلا  نزولی  بروز سیر  با  نباید  و  آتی است 
مسائل عادی پنداشته شود. قدیر اظهار داشت: اگر 
فقط به مدت یک هفته عادی انگاری کرونا در قم 
دنبال شود وضعیت این استان در کمتر از هفت روز 

آینده با دیگر مشابه سه هفته گذشته می شود.
هر علامت مشکوکی نشانه کرونا مگر خلاف 

آن ثابت شود
به باور وی، هرگونه علائم کوفتگی، درد، تب، سرفه 
و آب ریزش بینی نشانه کروناست مگر اینکه خلاف آن 

ثابت شود.
قدیر گفت: ۴0 درصد از ناقلان کرونا در قم جوانانی 

هستند که هیچ گونه علائمی در آنها وجود ندارد.
وی تاکید کرد:بالا بودن سن مهم ترین خطر ابتلا و 
فوت براثر کروناست و بعد از آن بیماری های زمینه ای 
مانند دیابت، فشارخون و بیماری های قلبی عروقی 

در مراتب بعدی قرار دارد.
داشت:  اظهار  قم  پزشکی  علوم  دانشگاه  رییس 
قم در پیک های اول، دوم و سوم کرونا همیشه دو 
هفته قبل از سایر استان ها دچار موج های جدید 
آموزش وپرورش  از  شد:  یادآور  وی  شده است. 
آموزش  و  تعطیلی  ایام  از  می کنیم  درخواست  قم 
را  مدارس  بهداشتی  زیرساخت های  غیرحضوری، 

برای بازگشایی احتمالی آن در آینده فراهم کند.
استفاده از ماسک در قم وضعیت مطلوبی ندارد 

رییس دانشگاه علوم پزشکی قم گفت: استفاده از 
ماسک در قم وضعیت مطلوبی ندارد.

به  زندان های قم  قدیر همچنین عنوان کرد: در 
دلیل ویژگی های خاصی که در آن حاکم است باید 

سیاست جدی و پیشگیرانه ای صورت بگیرد.
وی خاطرنشان کرد: با بازگشایی احتمالی شبستان 
امام راحل حرم مطهر حضرت معصومه)س( طی 
هفته های آینده باید ماسک و در ورودی حرم  در بین 
زائران توزیع شود. رییس دانشگاه علوم پزشکی قم 
ابراز داشت: برگزاری هرگونه همایشی در قم ممنوع 
است و از مدیران خواهش می کنیم ما را برای برگزاری 

کنفرانس ها تحت فشار قرار ندهند.

رییس دانشگاه علوم پزشکی قم:

محدودیت های کرونایی باید تداوم داشته باشد

 معاون امور عمرانی استانداری قم تأخیر در رفع حادثه و اصلاحات بر روی 
خط لوله اصلی 1۴00 میلی متر رینگ غربی قم را منجر به حادثه گسترده تر 
دانست و گفت: اقدام به موقع آبفای استان از بروز بحران در شهر جلوگیری 

کرد.
به گزارش روابط عمومی شرکت آب و فاضلاب استان قم، دکتر محسن 
بهشتی در بازدید از عملیات رفع حادثه و اصلاح و بهسازی شیرآلات خط لوله 
اصلی رینگ شرقی قم گفت: با آسیب شناسی و ورود به موقع شرکت آب و 
فاضلاب برای رفع این حادثه، از خسارت ها و آسیب های بیشتر جلوگیری شد.
وی با اشاره به برنامه ریزی دقیق در خصوص رفع این حادثه و طرح موضوع در 
جلسه مدیریت بحران استان و برگزاری جلسات کارشناسی اظهار داشت: برای 
انجام عملیات رفع حادثه برنامه خوبی تدوین و با مشارکت تمام دستگاه های 

اجرایی این کار از صبح روز یک شنبه آغاز شد.
معاون امور عمرانی استاندار قم تلاش گسترده اکیپ های عملیاتی شرکت 
آب و فاضلاب را در رفع این حادثه مورد توجه قرار داد و خاطرنشان کرد: این کار 
نشان داد که آبفای استان ظرفیت لازم را برای مواقع بروز بحران و رفع حوادث 

گسترده را در شبکه آبرسانی شهر دارد.
وی رفع حادثه این خط لوله را در شرایط کنونی ضرورتی اجتناب ناپذیر 
دانست و تصریح کرد: باید در این مقطع برای رفع این حادثه ورود می کردیم و 

چاره ای جز این راه وجود نداشت.
بهشتی تأخیر در رفع حادثه و اصلاحات بر روی خط لوله 1۴00 میلی متر 
اتفاق رخ  را منجر به حادثه گسترده تر دانست و خاطرنشان کرد: اگر این 
می داد دیگر امکان رفع حادثه ظرف سه روز حادثه وجود نداشت و شاید برای 
انجام این کار بیش از دو هفته زمان لازم بود که این شرایط بحرانی در مقطع 
حساس کنونی قابل تحمل نبود. معاون امور عمرانی استانداری قم با تشکر 
همراهی و صبوری مردم در رفع این حادثه یادآور شد: با تمهیداتی که شرکت 
آب و فاضلاب انجام داد این کار با کمترین قطعی آب در مناطق اعلام شده 
به انجام رسید. وی با اشاره به اینکه عملیات رفع حادثه خط لوله اصلی رینگ 
غربی قم به صورت شبانه روزی انجام شد، از مدیرعامل و کارکنان شرکت آب 
و فاضلاب و تمام دستگاه های اجرایی استان که در رفع این حادثه همکاری 

کردند قدردانی کرد.

معاون امور عمرانی استانداری قم:
شهر قم با اقدام به موقع آبفا از بحران آبی نجات یافت


